
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1879. Första Kammaren. N:o II.

Fredagen den 28 Februari.
Kammaren sammanträdde kl. x/a 3 e. m.

Justerades ett protokollsutdrag för den 26 i denna månad.

Upplästes och godkändes Konstitutions-Utskottets förslag till 
Riksdagens underdåniga skrifvelse N:o 6, rörande af Kongl. Majit 
föreslagna och af Riksdagen antagna ändringar i grundlagarne.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter å nyo på bordet 
Stats-Utskottets den 26 i denna månad bordlagda utlåtande N:o 
11, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Femte 
hufvudtitel.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter å nyo på bordet 
Banko-Utskottets den 26 i denna manad bordlagda memorial Nio 
2, angående verkstäld granskning af Riksbankens tillstånd och 
förvaltning.

Anmäldes och bordlädes Lag-Utskottets utlåtanden:
Nio 7, i anledning af väckt motion angående ändring af 4 § 

i Kongl. förordningen den 24 September 1861 angående tillsyn å 
förmyndares förvaltning af omyndigs egendom;

Nio 8, i anledning af väckta motioner om ändringar i 8 § af 
Kongl. förordningen den 21 Mars 1862 om kommunalstyrelse på 
landet, sådant nämnda lagrum lyder i Kongl. kungörelsen den 8 
.September 1868, och 10 § af Kongl. förordningen den 21 Mars 
1862 om kommunalstyrelse i stad;
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N:o 9, i anledning af väckt motion om lika rösträtt för alla 
röstberättigade vid val till kommunala befattningar.

Herr Talmannen bemstälde, att de i dag för första gången 
bordlagda ärenden skulle uppföras främst å föredragningslistan 
till nästa sammanträde och de mål, som i dag för andra gången 
bordlagts, sättas sist å samma lista; hvilket bifölls.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr Fröberg un 
der tre veckors tid från den 5 i nästa månad.

Kammaren åtskildes.
In fidem 

O. Brakel.

Lördagen den 1 Mars 1879.
Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Justerades ett protokollsutdrag för den 28 och protokollet 
för den 22 sistlidne Februari.

Föredrogos men begärdes af flere ledamöter å nyo på bordet 
Lag-Utskottets sistlidne dag bordlagda utlåtanden:

N:o 7, i anledning af väckt motion angående ändring af 4 § 
i Kongl. förordningen den 24 September 1861 angående tillsyn å 
förmyndares förvaltning af omyndigs egendom;
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N:o 8, i anledning af väckta motioner om ändringar i 8 § af 
Kong!, förordningen den 21 Mars 1862 om kommunalstyrelse på 
landet, sådant nämnda lagrum lyder i Kongl. kungörelsen den 8 
September 1868, och 10 § af Kongl. förordningen den 21 Mars 
1862 om kommunalstyrelse i stad; och

N:o 9, i anledning af väckt motion om lika rösträtt för alla 
röstberättigade vid val till kommunala befattningar.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Stats
utskottets den 25 och 26 sistlidne Februari bordlagda utlåtande 
N:o 10, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Fjerde 
hufvudtitel.

lista punkten. Utbrytande
af anslaget

Herr Statsrådet Rosensvärd: Kammaren torde icke finna 
underligt, om chefen för Landtförsvars-departementet vid genom- °Chögskolan!" 
läsande af förevarande betänkande intagits af missmod. Våra 
grundlagar stadga, att hvad som erfordras för statsregleringen 
och statens behof först skall bestämmas, samt derefter tillses, 
huru de nödiga anslagsbehofven skola fyllas. Att så ock nu till
gått _ vid regeringens uppgörande af statsregleringspropositionen 
är gifvet. Jag tror att, hvad särskilt fjerde hufvudtiteln beträf
far, det vid en någorlunda uppmärksam genomläsning af de stats
rådsprotokoll, som åtfölja den Kongl. propositionen, visar sig, att 
en mängd anslagsbehof, som otvifvelaktigt äro både nyttiga och 
nödvändiga, och till och med sådana, som af föregående riksdagar 
blifvit erkända, undanskjutits till framtiden, och att således sta
tens minskade tillgångar tagits i betraktande, så vidt möjligt 
varit; men det är gifvet, att, det oaktadt, en brist förekommer, 
som måste på annat sätt fyllas. Regeringen har dock haft den 
tilltro till landets förmåga att bära utgifter, att den icke tvekat 
framlägga en statsregleringsproposition sådan som den förelig
gande. I fråga om nödvändigheten af de under fjerde hufvud
titeln upptagna anslag beror det på, huru högt man ställer de 
ändamål, som dit höra, och att de af mig ställas högt må ingen 
förvåna sig öfver. Det är gifvet, att under vissa perioder måste 
vissa fordringar efterskänkas, men det gifves ock vissa andra, 
som icke kunna efterskänkas eller uppskjutas utan verklig skada 
för det helas utveckling. Jag har trott, att något så vigtigt som 
landets försvar icke borde fullkomligt eller allt för mycket kring- 
skäras och tilibakasättas, till följd deraf att en tillfällig förlägen
het uppstått i landets finansiella förhållanden. Jag har trott, att 
landet verkligen kunde bära statens försvarsväsende, sådant det 
nu är, och äfven gifva medel till hvad som är ytterst nödvändigt 
derför. Jag har velat förutskicka dessa ord för att slippa att 
under loppet af den kanske långa diskussionen taga tiden i anspråk
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Utbrytande 
af anslaget 

för Artilleri- 
och ingeniör- 

högskolan. 
(Forts.)

dermed, men då jag utgår från denna premiss, torde det ursäktas 
mig, om jag förklarar mig anse alla de statsanslag, som af Kongl. 
Maj:t begärts under fjerde hufvudtiteln, verkligen vara behöfliga.

Hvad nu särskildt beträffar den föredragna punkten, är det 
ju tydligt att, om de medel, som äro afsedda för en skola, stå 
på den ena eller andra anslagstiteln, skolans verksamhet deri
genom icke rubbas, men då Kongl. Maj:t fästat sådan vigt vid 
förhållandet, att han upptagit det i propositionen, har jag trott 
det vara min skyldighet att utom de skål, som finnas i det bi- 
lagda statsrådsprotokollet upptagna, tillägga några andra skäl, 
föranledda af de motskäl, som af Utskottet blifvit förebragta. 
Jag vill dock icke, då jag detta gör, ingå i något klander, af 
hvad Utskottet yttrat; jag vill endast söka visa, att de invänd
ningar, som mot förslaget blifvit gjorda, icke äro af den vigt, att 
de rubba de åsigter, jag i saken hyser, och som jag framburit 
för Kongl. Maj:t.

Kastar man ett öga på vår budget, finner man der en anslags- 
titel: krigsskolan, och en annan: krigshögskolan, men en i våra 
förhållanden mindre invigd kan icke upptäcka artilleri- och ingeniör- 
högskolan. Detta är en oegentlighet, äfven om det icke har någon 
större betydelse. Ett utbrytande af anslaget till nämnda skola 
vore ett steg i den rigtning, man sökt gå och som alltmera gör 
sig nödig inom fjerde hufvudtiteln: att erhålla reda och klarhet 
i uppställningen af anslagen under hufvudtiteln. Utskottet har 
invändt, att, om läroverket beredes en mera fristående ställning 
genom anslagets uppförande på särskild stat, deraf kan uppstå 
fråga om särskild chef för läroverket. Det är sant, att det varit 
derom fråga, men den har blifvit af Kongl. Maj:t tillbakavisad.

Det ligger dessutom i sakens natur, att det förhållande, att 
anslaget till läroverket får särskild rubrik, icke har någon inver
kan derpå, huruvida en chef är behöflig eller icke. Största be
viset derpå är, att vid krigsskolan, som har särskild rubrik och 
särskild stat, finnes ingen särskild chefslön.

Vidare har anförts, att det vore olämpligt med anledning af 
den omreglering utaf Arméförvaltningen, som är i fråga, öfver
flytta skolans anslag från detta embetsverks artilleri-departement 
till dess civila departement. Jag må säga, att detta skäl icke 
vid frågans pröfning af Kongl. Maj:t tagits i betraktande. Huru 
vida ett anslag af några och fyratiotusen kronor utanordnas från 
det ena eller andra departementet i Arméförvaltningen, har jag 
ansett af så obetydlig vigt, att det icke kan inverka på frågan 
om Arméförvaltningens blifvande organisation.

Då jag nu sagt dessa ord för att försvara den af Kongl. 
Maj:t i fråga satta åtgärden, vill jag endast återkomma dertill, 
att hvarken hufvudtiteln eller verksamheten vid läroverket rubbas, 
antingen Kongl. Maj:ts förslag bifalles eller icke.

Grefve af Ugglas: Herrarne hafva redan, dels af det pro
positionen bilagda statsrådsprotokollet, dels af Stats-Utskottets 
utlåtande, dels ock af hvad chefen för Landtförsvars-departementet
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senast yttrat, fått reda på frågan. Klart är nemligen att, då nu 
mera icke som förut läroverket vid Marieberg står under general- 
fälttygmästaren _ utan är stäldt under inspektören för militärläro
verken och krigsundervisningskommissionen, man ansett lämp
ligare, att anslaget skulle från det departement, der det icke har 
att göra, utbrytas för att uppföras under särskild rubrik. Ut
skottet har äfven medgifvit, att denna åtgärd icke är “i och för 
sig egnad att framkalla någon betänklighet", men anför såsom 
skäl deremot först och främst den mera sjelfständiga ställning 
läroverket derigenom skulle beredas och att detta skulle fram
kalla förslag om uppförande af aflöning för en ny chefsplats. Jag 
tror, att Utskottet misstagit sig i begge fallen. Någon annan 
eller mera sjelfständig ställning för skolan kommer icke att be
redas derigenom, att anslaget uppföres på den ena eller andra 
staten. Artilleri- och ingeniörhögskolan kommer fortfarande att 
stå under inspektören för militärläroverken och krigsundervisnings
kommissionen. Hvad åter chefsbefattningen beträffar, är den myc
ket mindre beroende af skolans behof än af artillerivapnet. Det 
har redan anförts, att vid krigsskolan icke finnes någon särskild 
chefslön. Detta är naturligtvis beroende på, huru vida skolan 
behöfver en tillförordnad chef eller en särskild chef, här åter be
roende på, huru vida för artilleriets tjenstbarhet några officerare 
kunna tagas från artilleriregementena. Detta har ingalunda med 
den nu förevarande frågan att göra och, äfven om så vore, in
verkar det icke på skolan, hvilken alltid kommer att stå under 
en chef, vare sig tillförordnad eller på stat uppförd. Frågan om 
särskild chef har endast att göra med frågan, huru vida kommen
dering dertill från artilleristaten kan ega rum eller icke, och när 
den frågan förekommer kan den afgöras alldeles oberoende af 
den nu föreliggande. Derom får Riksdagen då besluta.

Jag anhåller om bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Efter härmed slutad öfverläggning gjordes först proposition 
på bifall till punkten, hvarvid svarades nej, och sedermera pro
position på afslag derå samt bifall till Kongl. Maj:ts i fråga varande 
nådiga framställning, hvilken proposition med ja besvarades.

2:dra punkten.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Det är ledsamt att för en 
till siffran så liten fråga upptaga Kammarens tid och tålamod, 
men frågan har en icke så liten betydelse. Det finnes för när
varande ingen utväg för Medicinalstyrelsen att skaffa extra militär
veterinärer, då sådana behöfvas. Länge har detta behof varit 
kändt. Man har dock, så godt man kunnat, hjelpt sig fram genom 
uppgörande af enskilda ackord, men äfven detta har visat sig allt 
mera svårt och, då sådant lyckats, har det varit en särdeles dyr 
åtgärd. Den tanken har då legat nära att vidtaga samma åtgärd 
för anskaffande af extra veterinärer, som i afseende på extra 
militärläkare, nemligen att lemna stipendier åt från veterinär-
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institutet utexaminerade eller åt elever, som begagna undervis
ningen och kunna tjenstgöra såsom extra läkare, samt är o beredde 
att mottaga order derom, så vida de icke vilja afstå från fördelen 
såsom stipendiater. Att bebofvet deraf visat sig trängande, derom 
har jag stor erfarenhet. Jag vill nämna att-—utan att tala om 
den stora mängd af vakanser, som finnas vid artilleriregementena, 
bland de ordinarie hästläkarne — har från det ena chefsembetet 
efter det andra i år likasom förlidet år, inkommit begäran om an
skaffande af extra veterinärer, emedan hästsjukvården icke kunde 
bestridas med befintliga veterinärer, till följd af vakans eller sjuk
dom. Så har t. ex. lungröta biand hästarne inom Lifregementets 
husarcorps’förläggningsområde gått så pass allvarsamt, att, på grund 
af hemställan från Kongl. Maj:ts vederbörande befallningshafvande, 
understödd af sekundchefen vid corpsen, rekrytskolan eller exercis- 
sqvadronsmötet måst uppskjutas och sannolikt inställas, och der 
finnes af fem sqvadrons-hästläkarebefattningar tre vakanta sedan 
nära ett år tillbaka, hvarjemte af de två återstående den enas in
nehafvare tillfälligtvis och den andras sedan längre tid är sjuk. På 
sekundchefens hemställan, har derföre regementsveterinären genom 
särskilda åtgöranden tillagts respenningar för att bereda möjlighet 
af tillsyn öfver sjuke rusthålls-hästar. På framställningar i dy
lika fall om extra veterinär, måste Medicinalstyrelsen svara, 
att, som ingenting finnes att taga, kan icke heller någon skickas. 
En vakans i hästläkarebefattning uppstår nu vid ett regemente. 
Chefen för regementet har känt sig ytterst förlägen för tjenstens 
uppehållande under vakanstiden. Han har icke annan utväg än 
att ackordera med den afgående, att fortfarande mot dagtraktamente 
tjenstgöra, till dess tjensten blir tillsatt.

Allt detta visar, att den uppgifna bristen icke är något hug
skott af Medicinalstyrelsen utan länge varit känd, hvilken brist 
kan afhjelpas genom en så ringa summa som 1,500 kronor.

Grefve af Ugglas: Jag kan visserligen icke fullt in
stämma med hvad Utskottet här yttrat, då det säger, att enligt 
Utskottets föreställning de tillfälliga behof af vikarier vid veteri
närbeställningarna, som vid kavalleri- och artilleriregementena 
kunde uppkomma, utan svårighet borde kunna genom tillfälliga 
anordningar fyllas, utan att fasta tjenstebefattningar för ändamå
let inrättades, samt att medel derför lätteligen borde kunna inom 
hufvudtiteln beredas. Jag tror verkligen, att det blifvit tillräck
ligt ådagalagdt, att svårigheter, och ganska stora svårigheter, i 
detta afseende påkalla hjelp. För att icke onödigt intrassla frå
gan eller gifva anledning till diskussion vid sidan om ämnet, vill 
jag nu icke ingå i pröfning af de omständigheter, som kunna ut
göra orsaken till de större svårigheterna, mot hvilka man har att 
kämpa nu i förhållande till ställningen under föregående tider. 
Vid en annan öfverläggning, då fråga förevar om veterinärinrätt
ningens stiftande, trodde jag mig hafva funnit denna orsak i allt
för stora fordringar på veterinärundervisningen. Men skälet, 
hvarför jag icke reserverat mig mot Utskottets förslag, är att jag
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ansett det af Kongl. Maj:t proponerade sättet för erhållande af 
det erforderliga antalet veterinärer föga lämpligt. Enligt Kongl. 
Maj:ts förslag skulle stipendiaterne utses hufvudsakligen bland 
ännu vid veterinärinstitutet kvarstående elever i de begge högsta 
klasserna. Hade Kongl. Maj:t inskränkt sig till den högsta klas
sen, skulle jag haft mindre att anmärka mot förslaget. Men jag 
fruktar att, när stipendiaterne skola tagas ur institutets begge 
högsta klasser, det verkliga behofvet icke varder fyldt, utan att 
förslaget, om det vinner Riksdagens godkännande, kommer att 
väsentligen leda derhän, att anslaget användes till stipendier åt 
elever vid institutet, hvilka bibehålla dem under sin studiekurs 
och, sedan denna afslutats, lemna dem från sig åt andra elever. 
Jag tror, att man på ett bättre sätt kunnat fylla detta behof, som 
jag icke vill neka förefinnes under närvarande förhållanden, och 
af detta skäl har jag icke vågat yrka bifall till Kongl. Maj:ts 
proposition i denna del.

Herr Montgomery-Cederhielm: Nyttan af detta anslag 
har blifvit så klart ådagalagd af Herr Statsrådet och chefen för 
Landtförsvars-departementet, att jag icke anser mig behöfva lägga 
några ord till hvad af honom blifvit till stöd för Kongl. Majrts 
proposition åberopadt. Det är med anledning af Grefve af Ugglas’ 
anmärkning som jag velat hemställa, om det icke vore skäl fatta 
beslut i frågan oberoende af de betänkligheter, denne talare an
förde om lämpligheten af att till stipendiater utse elever af begge 
de högsta klasserna vid veterinärinstitutet eller endast sådana, 
som tillhörde institutets högsta klass, samt öfverlemna åt Kongl. 
Maj:t att tillse, att endast fullt lämplige personer blifva för ända
målet anlitade. Det kan icke komma i fråga att använda så sär
deles många institutelever, ty hela anslaget är endast 1,500 kro
nor, som skulle fördelas i stipendier å 30Ö kronor stycket, så att 
hela antalet sådana blefve fem. Medan jag har ordet, skall jag 
be att få bemöta en anmärkning, som möjligen kan göras, nemli
gen att man gerna skulle vilja gifva anslag, om man hade säker
het att få skicklige veterinärer, men icke vore villig skänka bort 
medel till stipendier åt elever vid veterinärinstitutet. Jag vill då 
påpeka, att, om man än icke kan erhålla till stipendiater verkliga 
veterinärer —• och af den i ämnet gjorda utredning är uppenbart, 
att sådant ej är möjligt — man likväl bör kunna få ganska god 
nytta af till stipendiater utsedde elever från veterinärinstitutets 
begge högsta klasser eller endast den högsta klassen; ty det är 
gifvet, att dessa elever böra innehafva åtminstone sådana kunska
per, att de med lätthet förmå utföra kompetente läkares order, 
helst hästarne icke äro så ömtåliga patienter som menniskorna 
eller behöfva så noggran tillsyn som dessa. Det anslag, hvarom 
här är fråga, är visserligen så litet, att hufvudtitelns besparingar 
dertill torde kunna lemna tillgång; men genom bifall till Kongl. 
Maj:ts proposition blifver anslaget ett ordinarie anslag och institu
tionen får derigenom en mer betryggad framtid, än om anslaget 
anvisas att utgå af besparingar. Man bör härvid dessutom icke
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förbise, att den förstärkning af tillgången på veterinärer, som 
med anslaget åsyftas, utom sitt egentliga ändamål, är egnad att 
blifva till gagn för rusthållare och jordbrukare i allmänhet. Jag 
hemställer derför, att Kammaren måtte bifalla Kongl. Maj:ts pro
position i denna punkt.

Grefve Sparre: Jag har med min röst deltagit i det beslut 
Utskottet fattat, och det torde derför vara min skyldighet att an
gifva de skäl, som förmått mig dertill. Naturligtvis har summans 
storlek icke kunnat inverka bestämmande på mitt beslut, ty den 
är alltför liten att förtjena vidare afseende; men det bär förefallit 
mig, att staten illa såge till godo hvad den afsett med dessa plat
ser, om den beklädde dem med elever, således personer, hviska 
icke äro en sådan plats vuxne. Man har anfört, att likartade in
stitutioner finnas vid armén och flottan, och det är visserligen 
dess värre sant; ty jag håller före, att, när staten anser en syssla 
behöflig, den i främsta rummet bör se till, att den beklädes med 
fullt kompetent person, äfven om sådant skulle falla sig. dyrare, 
och ej låta sig nöja med elever, derför att denna anordning var
der billigare. Herr Montgomery-Cederhielm anförde ett skäl, som 
jag anser mig ej böra lemna obesvaradt. Han säde .nemligen 
bland annat, att hästarne äro tåliga och tystlåtna patienter. — 
Det är sant. De klaga aldrig öfver sin läkare, och det må vara 
en stor förtjenst hos hästarne; men jag anser likväl denna .om
ständighet icke böra föranleda dertill, att icke staten bör gifva 
dem så god vård som möjligt. Den aflöning, som af det begärda 
anslaget skulle tilldelas hvarje stipendiat, är visserligen ej stor, 
den uppgår endast till 300 kronor, men dertill kommer en aflöning 
af 4 kronor för hvarje dag, en sådan stipendiat är i tjenstgöring, 
och, när dessa belopp sammanläggas, föreställer jag mig, att sum
man icke blir så liten, att man icke med den samma skulle kunna 
på annat och lämpligare sätt vinna det eftersträfvade målet. Jag 
anser mig således fortfarande böra yrka bifall till Utskottets hem
ställan.

Herr Wennerberg: Det är icke för att motsätta mig Kongl.
Maj:ts förslag, icke ens för att yttra något angående sjelfva saken, 
som jag begärt ordet; men man har såsom skäl, hvarför ett sådant 
förhållande kunnat inträffa, att å fjerde hufvudtiteln måst begä
ras anslag till .stipendier åt veterinärer för upprätthållande af 
sjukvården vid hästregementena, anfört en omständighet, som för
anleder mig att derom yttra några ord. Hvad jag här i korthet 
ämnar säga har vid föregående tillfällen blifvit af mig utförligare 
framhållet, och hvad som nu inträffat är det andra beviset på rig- 
tigheten af min då uttalade åsigt.

Trots två dyrbara och stora veterinärinrättningar inom lan
det, hafva desamma visat sig vara så organiserade, att man icke 
kunnat eller ens kan erhålla tillräckligt antal skicklige veterinärlä
kare, vare sig för allmogens behof till den allmänna kreatursstockens 
bevarande, eller för den speciela hästsjukvården vid kavallerirege-
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mentena, utan måste söka konstlade medel för att upphjelpa sa- stipendier 
ken. Detta beror helt och hållet på omständigheter, som agent- ^ militär- 
ligen ligga utanför den nu behandlade frågan och för det närva- (Forts.) ’ 
rande icke kunna blifva föremål för diskussion. Herr Grefve af 
Ugglas vidrörde en af dessa omständigheter, och jag ber att få 
instämma i hvad han yttrade.

Då det nu emellertid är faktiskt att för ett så vigtigt ända
mål, som det i den föredragna punkten omnämnda, icke finnes nö
digt antal veterinärläkare, torde det vara klart, att, om man med 
en ringare uppoffring vill bespara sig en större, man måste lemna 
sitt bifall till hvad Kong!. Maj:t här föreslagit, derom jag nu vörd
samt får framställa yrkande.

Friherre af Ugglas: A ena sidan hafva här blifvit anförda 
skäl, hvilka så tydligt ådagalägga behofvet af det utaf Kongl.
Maj:t begärda anslaget, att jag föreställer mig, att det skulle vara 
särdeles illa gjordt af Kammaren att ej bifalla Kongl. Maj:ts för
slag. Men å andra sidan kan jag icke neka, att hvad Grefve af 
Ugglas nyss anmärkt i afseende på olämpligheten af att utsträcka 
meddelandet af dessa stipendier till elever af veterinärinstitutets 
begge högsta klasser äfven har skäl för sig, och jag tror, att än
damålet må hända bättre skulle vinnas, om man inskränkte sig 
till endast den högsta klassen. För min del anser jag, att de, 
som äro villige att i hufvudsak ansluta sig till Kongl. Maj:ts för
slag, skulle utan svårighet kunna förena sig om detta förslag med 
den af mig förordade inskränkning, och jag vågar härmed fram
ställa yrkande om bifall till det Kongl. förslaget, sålunda modi
fierade

Herr Montgomery-Cederhielm: Om ett biträdande af det 
utaf Friherre af Ugglas framstälda förslag skulle öka utsigterna 
att vinna hufvudsakliga syftet med Kongl. Maj:ts proposition i 
denna punkt ber jag att, med afstående från mitt förra yrkande, 
få förena mig med Friherre af Ugglas.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall till den 
förevarande punkten, dels afslag derå och bifall till Kongl. Maj:ts 
ifrågavarande nådiga framställning, dels ock utaf Friherre af Ugglas, 
att Kammaren med afslag å punkten, måtte bifalla Kongl. Maj:ts 
framställning med den förändring, att de föreslagna stipendierna 
skulle tilldelas dels från veterinärinstitutet utexaminerade och dels 
i dess högsta klass kvarstående elever.

Härefter framstälde Herr Talmannen först proposition på bi
fall till punkten, hvarvid svarades många ja och nej i blandning, 
sedermera proposition på afslag derå och bifall till Kongl. Maj:ts 
ifrågavarande nådiga framställning, då svaren utföll o med många 
nej och några ja, samt slutligen proposition på antagande af 
Friherre af Ugglas förslag, hvilken proposition besvarades med
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många så väl ja som nej; och förklarades ja nu hafva varit 
öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Sedan Kammaren, uppå Herr Talmannens hemställan, såsom 
kontraproposition vid voteringen antagit bifall till punkten, upp
sattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

“Den, som afslår Stats-Utskottets hemställan i 2 punkten af 
utlåtandet N:o 10 och bifaller Kongl. Maj:ts ifrågavarande fram
ställning med den deri af Friherre af Ugglas föreslagna ändring, 
röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, bifalles Utskottets hemställan.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja-—40.
Nej—61.

3:dje och 4:de punkterna.

Biföllos. . .

Bibehållande 5:te punkten, 
af anslag för
^mentet.' Herr A b e 1 in: Mot Utskottets uttalade föreställning, att 

styrkan .af garnisonen i Karlskrona utan olägenhet skulle kunna 
något minskas, vill jag hafva till Kammarens protokoll reserverat 
mig. Denna kommendering har till ändamål icke blott att fylla 
behofvet af garnison å nämnda ort, utan jemväl att utgöra rekryt
skola och förberedande underbefälsskola för de till första och 
andra .militärdistrikten hörande infanteri trupp er. I hvad mån 
undervisningen vid dessa skolor kan med fördel ega rum, beror 
på den längre eller kortare tid, det till kommenderingen hörande 
manskap behöfver' egna åt den egentliga garnisonstjenstgöringen 
eller, vakthållningen, hvilken, då den ofta påkommer, omöjliggör 
hvarje ordnad undervisning och verkar förlamande på truppens 
sinnesspänstighet. 1 den mån tungan af denna tjenstgöring kan 
förminskas, ökas utsigterna för att undervisningen skall lemna 
ett godt resultat; göres åter garnisonstjenstgöringen tyngre, minskas 
dessa utsigter. Kommenderingsstyrkan var ursprungligen mindre 
än nu, men man fann nödvändigt att öka den till dess närvarande 
numerär, för att de nämda skolorna skulle motsvara sitt ändamål.
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Redan för ett par år sedan uttryckte jag för denna Kammare Bibehållande 
min åsigt om nödvändigheten af att denna kommenderings name-®/ anslag för 
rär icke sattes lägre än till 250 man i ledet, som är den nuva- bentet.6' 
rande styrkan; för så vidt icke undervisningen helt och hållet (Forts.) 
skulle nedtryckas af den egentliga garnisonstjenstgöringen. Den 
ökade erfarenhet, jag sedan dess vunnit i detta afseende, har en
dast gifvit stöd åt min då uttalade mening, hvadan jag ock, så 
länge denna kommendering måste utgöras och så länge icke på 
fördelaktigare sätt blifvit sörjdt för beredande af den erforderliga 
rekrytbildningen vid infanteriet, måste motsätta mig hvarje för
slag, som går ut på minskning af kommenderingens styrka. Då 
jag för öfrigt i allo instämmer med hvad Herr Nordenfelt i sin 
reservation yttrat, får jag vördsamt yrka bifall till den i berörda 
reservation gjorda hemställan.

Friherre Klinckowström: Utan att yrka någon förändring 
i det slut, till hvilket Utskottet i denna punkt kommit, nödgas jag 
likväl till protokollet anföra min reservation deremot. Vid re
missen af den Kong!, propositionen angående statsverkets till
stånd och behof ansåg jag mig på, efter hvad jag då tyckte, 
ganska goda grunder kunna yrka, att åtminstone någon besparing, 
jag vill minnas jag då föreslog ett belopp af 40,000 kronor, skulle 
göras i detta så kallade anslag till marinregementet. Jag måste 
emellertid alldeles gifvet protestera mot den suddighet, hvartill 
vederbörande gjort sig skyldige vid riksstatens upprättande, genom 
att der uppföra anslag, som icke utgå till någon institution under 
den titel, der anslaget står, och söka undangömma utgifter som 
bestridas med samma penningar. Yi veta, att marinregementet 
sedan derå år varit dömdt att försvinna, och att de penningar, 
som icke åtgå till regementets behof, begagnas till garnisonens i 
Karlskrona förstärkning med trupper ur indelta armén. Om denna 
förstärkning är nödvändig för beredande af erforderlig rekryt
bildning — ty för vakthållningen i Karlskrona kan den ej vara 
det, enär härtill kan användas flottans manskap — hvarför då 
icke uppföra detta anslag för det ändamål hvartill det verkligen 
utgår, utan i stället, genom det nu tillämpade förfaringssättet, 
låta dem af Riksdagens ledamöter, som mindre känna till förhål
landena, tro, att medlen utgå till en institution, som är på väg 
att upphöra och år efter år minskas? Det är mot denna oordning 
i sättet att uppföra utgiftsposter, som jag måste på det högsta 
reservera mig.

Grefve Mörner, Oscar: Utskottet yttrar i förevarande punkt, 
att Utskottet “föreställer sig att, till nedsättning i kostnaderna, 
garnisonstruppernas styrka så väl i Karlskrona som i öfriga stä
der, der garnisoner finnas förlagde, skulle utan olägenhet kunna 
något minskas". Jag vet ändock icke, om det är alldeles 
rätt af ett utskott att, såsom skäl för gjord framställning, icke 
hafva annat att andraga än att Utskottet “föreställer sig“. Icke 
något skål, icke något bevis, icke ens någon indragen mellan-
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Bibehållande mening till styrka fördetta: “Utskottet föreställer sm". Utskottet 
lri~rfr.amkommer blott ocb bart med detta: vi föreställa o^ss, att minsk- 

mentet. ninS kan ske. Jag vågar deremot anse, att ganska många icke 
(Forts.) allenast föreställa sig utan tro sig med visshet veta, att garni

sonstruppernas styrka i städer, der sådana finnas, icke är för 
stor, utan att en förstärkning snarare skulle kunna behöfvas än 
en nedsättning. Hade Utskottet inskränkt sig till att tala endast 
om Karlskrona, skulle jag möjligen hafva kunnat tiga, men då 
Utskottet ansett sig höra föreslå en skrifvelse, som, om den också 
icke skulle lyckas vinna bifall, man dock omöjligen kan föreställa 
sig att Utskottet utan skäl och grund kommit fram med, måste 
jag protestera, så godt jag kan, mot att ett sådant skrifvelseför- 
slag, som det Utskottet framlagt, blir antaget. Jag anser icke, 
att Riksdagen på så lösa grunder, som att Utskottet “föreställt 
sig“, derför intet skäl anföres, bör ingå till Kongl. Maj:t med den 
skrifvelse, som här föreslagits.

Pa de af Herr Abelin anförda skäl instämmer jag i yrkande 
om bifall till den åt Herr Nordenfelt i dennes reservation gjorda 
hemställan, nemligen om bifall till Kong], Maj:ts förslag i denna 
punkt.

Herr Ekman, Carl: Då jag i Stats-Utskottet biträdt Ut
skottets förevarande framställning, har det skett endast och alle
nast derföre att jag tror det vara nödvändigt att öfverallt, der 
besparingar möjligen kunna göras, föreslå, att sådana äfven måtte 
komma att ske. Yi veta alltför väl, att denna Riksdag måste för
söka att fylla en redan nu uppkommen brist; och under de för
hållanden, hvari landet för närvarande befinner sig, kan det icke 
gerna vara möjligt annat än att äfven detta år kommer att sluta 
med en icke obetydlig statsbrist. Det är väl då nödvändigt, att 
representationen tillser, i hvad mån nedsättningar möjligen kunna 
ske. _ Att hvad särskilt detta anslag beträffar en nedsättning är 
möjlig, lärer icke kunna af någon bestridas, ty genom en minskad 
inkommendering af trupper för utgörande af garnisonstjenstgöringen 
i Karlskrona kunna kostnaderna utan tvifvel nedsättas.

En annan fråga, som här blifvit berörd, är den, huru vida 
detta kan ske utan skada för den indelta arméns utbildning. I 
denna del har Utskottet ansett sig icke böra uttala någon mening, 
utan har trott, att afgörandet i hvad mån besparingarna kunna 
göras skulle ensamt och allenast tillkomma Kongl. Maj:t.

Hvad beträffar den anmärkning, som af friherre Klinckow- 
ström blifvit gjord, vågar jag tro, att den icke är fullt befogad. 
När beslut om indragning af marinregementet fattades, begärde 
Kongl. Maj:t och biföll Riksdagen att det för marinregementet 
uppförda anslag skulle för den del, som icke toges i anspråk för 
aflöning af den kvarstående delen af marinregementet, få användas 
till betäckande af kostnaderna för inkommenderingar ur indelta 
armén till Karlskrona. I detta fall kan jag upplysa talaren, att 
72,000 kronor utgå ännu för betäckande af kostnaderna för marin
regementet och att återstoden af detta anslag, som i riksstaten



är upptaget till 200,000 kronor, har tagits i anspråk för garnisons- 
kommenderingar ur indelta armén. Om icke statens räkenskaper 
äro förda på det sätt, som kunde vara önskvärdt för att lemna 
en fullständig upplysning åt Riksdagens ledamöter i hvarje fråga, 
så har åtminstone Riksdagen sjelf, hvad denna fråga angår, ensam 
ansvaret derför, emedan med detta anslag förfares på det sätt, 
som Riksdagen godkänt. Jag anhåller om bifall till Utskottets 
förslag.

Grefve af Ugglas: Jag är icke af samma tanke med den 
siste talaren deri, att man här skulle kunna göra en nedsättning. 
Jag vill fästa hans uppmärksamhet derpå, att här är det icke 
blott fråga om Karlskrona, utan Utskottet, som visserligen talat 
egentligen om Karlskrona, har i sitt förslag till beslut jemväl in
tagit frågan om minskning i utgifterna för garnisonstjenstgöringen 
i städerna i allmänhet. En talare har förut påpekat, att, för så 
vidt icke garnisonstjenstgöringen i Karlskrona skall bestridas med 
det antal manskap, som nu är ditkommenderadt, måste någon 
annan åtgärd vidtagas för att rekrytbildningen i l:sta och 2:dra 
militärdistrikten skall kunna tillgodoses.

Det är mycket sant, att det är skäl att spara, der så ske kan, 
men då dessa utgifter först skulle komma i fråga under ett senare 
år, torde de icke komma att inverka särdeles på detta års budget. 
Jag har varit emot en skrifvelse, emedan jag ansett, att någon 
minskning icke kan ega rum; och derföre vill jag icke biträda 
förslaget om en skrifvelse, som icke kan leda till något resultat. 
Jag anhåller om bifall till Kongl. Makts förslag i detta hän
seende.

Grefve Lagerbergs Jag är till en del förekommen af Stats
utskottets ordförande och ber att få instämma med honom. Jag 
skulle icke heller hafva begärt ordet, om icke en aktad ledamot 
på östgötabänken klandrat, att Utskottet yttrat, att det förestälde 
sig, att garnisonstruppernas styrka i Karlskrona och annorstädes 
skulle kunna något minskas; och han förmenade, att Utskottet 
saknat skäl att uttrycka sig på detta sätt. Jag tror icke, att 
Utskottets ledamöter saknat skal dertill. Om han kastar eu blick 
på betänkandet, skall han finna att Utskottet behandlat en af 
Herr Sven Andersson i Plöninge i sådant syfte väckt motion i 
sammanhang med Kongl. Maj:ts proposition, en motion som för
ordar en minskning i garnisonstruppernas styrka så väl i Stock
holm som i Göteborg och Kristianstad. Jag gillar visst icke en 
sådan minskning, men icke må man klandra, att Utskottet talat 
om det allmänna föreställningssättet, då det icke är mer än 6 å 
7 år sedan Kongl. Maj:t af besparingsskäl anbefalde, att omkring 
en 7 å 800 man af de värfvade trupperna skulle sättas på vakans, 
en åtgärd som sedermera ledde till stora kostnader för statsverket.

Om man tager i betraktande hvad Utskottets ordförande ytt
rat, så tror jag, man skall finna, att det icke är oklokt, att denna 
skrifvelse får aflåtas, hvilken blott innebär en from önskan. Fä-
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Bibehållande 
af anslag för 
marinrege

mentet. 
(Forts.)

N:o 11.
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Bibehållande ster Kongl. Maj:t icke afseende vid densamma, så bevisar det, att 
af anslag för {jan icpe pan tillåta eu sådan minskning, något som jag för min 

m<mentet del icke tror att han bör göra och hvilket jag sökte ådagalägga 
(Forts.) i Utskottet.

Man talade äfven om svårigheterna vid permittering och me
nade, att man borde göra mindre svårigheter vid dess beviljande. 
Icke tror jag för min del, att det hjelper något, att skrifva här
om, men det är ju möjligt, att någon åtgärd i den i fråga satta 
rigtningen kan vidtagas. Under sådana förhållanden ansåg jag 
mig böra böja mig för önskan om en skrifvelse, som jag fann ej 
kunde på något vis skada.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Hvad först beträffar ansla
get till marinregementet och dess användande, så har redan en 
ledamot lemnat upplysning, huru dermed tillgått. Sedan marin
regementets indragning blifvit beslutad, bestämdes vid den derpå 
följande riksdagen de förmåner, som den kvarstående delen af 
regementet skulle få, äfvensom — till följd af någon förändring i 
föregående Riksdagens beslut — att hvad som icke åtgick till af
löning af denna kvarstående del skulle få användas till upprätt
hållande af garnisonstjenstgöringen i Karlskrona. På denna grund 
har anslaget utgått på sätt nu sker och det är naturligtvis ett 
öfvergångsförhållande, som icke kan upphöra förr än marinrege
mentet mera närmar sig sin upplösning. Jag ber att få tillägga, 
att det tillfälle, som genom detta anslag blifvit beredt, att jemte 
garnisonstjenstgöringens upprätthållande i Karlskrona tillika er
hålla en rekrytskola för två militärdistrikt kan icke anses äfven 
i ekonomiskt hänseende vara annat än fördelaktigt, emedan, efter 
hvad jag inhemtat, högst sällan någon af de rekryter, som genom
gått Carlskrona rekrytskola, behöfver kommenderas till rekryt
möte vid sina regementen, och i följd deraf minskade kostnader 
uppkomma på ett annat anslag.

Hvad nu sjelfva skrifvetsen angår, så ligger det i sakens na
tur, att, om Riksdagen beslutar en skrifvelse till Kongl. Maj:t, så 
kommer att dervid fästas det afseende Kongl. Maj:t finner förhål
landena möjligen kunna påkalla. Men jag får säga, att jag för 
min del icke rätt kan af ordalagen i skrifvelsen inse, hvart den 
egentligen syftar. År det fråga, om garnisonstjenstgöringen i 
städerna i allmänhet och att bereda en minskning i kostnaderna 
derför? Detta kan ju tydas såsom eu reduktion af den stående 
hären, af de värfvade trupperna. Alla de åtgärder, Riksdagen 
hittills vidtagit, hafva gått i en helt annan rigtning, nemligen att 
så vidt möjligt befordra deras komplettering. År det åter menin
gen att använda dem mindre till sjelfva garnisonstjenstgöringen, 
så inverkar detta ju icke på kostnaden, så vida samma antal fin
nes att underhålla. Eller skulle meningen vara att öka permit- 
teringen, så är det ju en känd sak, att permitteringen är beroende 
på det tillfälle till arbetsförtjenst som finnes. Det kan väl icke 
vara meningen, att Kongl. Maj:t genom sina underordnade mili
tärmyndigheter skall säga till soldaterne, att de skola begifva sig
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ut på arbete och söka att kläda och föda sig bäst de kunna. Bibehållande 
Detta skulle leda till att de blefve tiggare eller något ännu värre, af ansla9 f°r 
och det lär väl icke vara Riksdagens mening. Erfarenheten vi- ”^Jutet,6' 
sar, att permitteringen under dåliga år är mycket svår; och att (Forts.) 
sådan tid nu är för handen och kanske icke så snart kan komma 
att upphöra, derom torde man vara ense. Att det icke är så lätt 
att åstadkomma permittering bevisas, bland annat, deraf, att en 
af fotgardesregementenas chefer har funnit sig nödsakad, att hos 
Kongl. Maj:t anhålla om tillägg till beklädnadskostnaden under 
loppet af ett föregående år, till följd af det större antal folk han 
måste hålla inne och som han icke kunde permittera.

Jag kan för min del icke vara angelägen om en sådan skrif
velse, hvars tillämpning, åtminstone i detta ögonblick, förefaller 
mig svår att förutse, huru den skulle gestalta sig; men derjemte 
måste jag, såsom Konungens rådgifvare, förklara, att, om 'Riks
dagen aflåter en sådan skrifvelse, densamma naturligtvis skall, 
med skyldig vördnad mottagas och blifva föremål för Kongl. Maj:ts 
pröfning.

Erih. Klinckowström: Jag skulle icke förlänga diskussio
nen vid denna punkt, hvars öde jag på förhand kan gissa, om icke 
Herr Ekman uttalat den förmodan, att jag icke egnat tillbörlig 
uppmärksamhet åt denna fråga. Jag får nämna, att jag egnat 
mera tid och mera möda deråt, än han, med afseende å mängden 
af sina göromål, säkerligen kunnat göra.

Jag vill icke besvära Kammaren med att uppdraga en histo
rik öfver marinregementet, som jag skulle kunna på :,/4 timma, 
men så mycket kan jag nämna — hvad äfven blifvit af chefen 
för Landtförsvars-departementet vitsordadt — att, när Riksdagen 
år 1873, på grand af Kongl. Maj:ts proposition i ämnet, beslöt, 
att anslaget till marinregementet skulle, i den mån det, genom 
indragning af regementet, blefve disponibelt, få användas till an
dra ändamål, så blefvo dessa ändamål bestämda att vara upprätt
hållandet af garnisonsfjenstgöringen i Karlskrona, men icke upp
rätthållandet af en rekrytskola för indelta armén. I motsats mot 
hvad Herr Departementschefen nämnde, tror jag att detta senare 
ändamål eller rekrytskolan icke är af öfvergående beskaffenhet.
Säkerligen kommer det att ständigt fortfara, åtminstone under 
indelta arméns nuvarande organisation; och då vet jag icke, 
hvarföre man icke skall upptaga denna kostnad särskildt och an
gifva den sådan den verkligen är. Jag vill minnas, att Herr De
partementschefen för en half timma sedan vidhöll den åsigten, 
när det var fråga om att utbryta anslaget till artilleri- och inge- 
niör-högskolan från anslaget till landtförsvaret i allmänhet, att 
det vore i sin ordning, att hvarje anslag upptoges till det ända
mål, för hvilket det verkligen utgåfves. Jag tror derföre, att den 
del af Marinregementets anslag, som utgår till garnisonsförstärk
ningen eller egentligen till en rekrytskola för indelta armén, bör 
angifvas för hvad denna del användes till.

Hvad skrifvelsen beträffar, har Herr Ekman så fullständigt
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Bibehållande återgifvit samma tankar som jag har, att jag icke kan annat än 
af anslag f°r &n\ik\\& att Kammaren ville bifalla densamma såsom Herr Ekman 
mZZT föreslagit.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Jag vill blott säga några 
få ord med anledning af den siste talarens yttrande. Det skulle 
förvåna mig, om jag uttryckt mig så otydligt, att man skulle 
kunna tro, att jag ansåge indelta arméns rekrytöfningar såsom 
en öfvergångsorganisation. Jag yttrade mig naturligtvis om an
slaget till marinregementet och dess användande, enligt Riks
dagens beslut, till upprätthållande af garnisonstjenstgöringen i 
Karlskrona, att hela detta arrangement vore ett öfvergångsför- 
hållande, som måste, i den mån marinregementet upphör, få en 
annan form och betydelse. Men jag har för visso icke sagt, att 
indelta arméns rekrytbildning vore en öfvergångssak.

Herr De Maré, Gustaf: Ehuru jag deltagit i det beslut, hvar
till Utskottet kommit, vill jag icke bestrida, att denna skrifvelse 
skulle kunnat vara på ett lyckligare sätt redigerad, men i hufvudsak 
tror jag att den är af beskaffenhet att böra vinna Kammarens 
bifall. Ty, om det också icke kan förnekas att under den svå
righet i afseende på arbetsförtjenst, som för närvarande är rå
dande öfverallt i landet, garnisonsstyrkan i de städer, der garni
son finnes, icke kan minskas — emedan detta skulle ske genom 
ökad permittering och denna senare åter icke kan ske, om icke 
arbetsförtjenst finnes — så kan det ju icke bestridas, å ena sidan, 
att det ju är att hoppas, att inom en icke allt för långt aflägsen 
framtid den ekonomiska ställningen skall förändras och å andra 
sidan, att det är nödvändigt att tillse, att alla de minskningar i 
statsutgifterna, som kunna göras utan att statsmaskineriet i sin 
helhet deraf tager skada, också komma att ske.

Att en nedsättning i det anslag af 200,000 kronor, som är 
upptaget för marinregementet och för dess ersättande genom in- 
kommenderingar af garnisonstrupper i Karlskrona, kan ega rum, 
ligger i öppen dag, då för hvarje officer, som tager afsked och 
för det manskap, som försvinner, alltid någon del af anslaget 
blifver obehöflig. Om då dessa penningar icke användes till att öka 
inkommenderingarne i Karlskrona, så måste anslaget kunna ned
sättas; och att den styrka af 250 man, hvartill det inkommende
rade manskapet nu uppgår, vore för liten, har jag ej hört någon 
påstå. Sedan dessa kommenderingar ur indelta armén började, 
har varfspolis inrättats i Karlskrona, hvilken förrättar en del af 
den tjenstgöring garnisonstrupperna förut ombesörjde. Det är, 
efter min tanke, ytterligare ett bevis att styrkan icke behöfver 
ökas; men en sådan ökning kan ske efter hvarje afskedstagande 
inom marinregementet, i fall Kongl. Maj:t vill begagna sig af hela 
det anslag, som är uppfördt under titeln: “marinregementet11.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad och Herr Tal
mannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till
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punkten oförändrad dels ock bifall till densamma med uteslutande 
af den deri föreslagna underdåniga skrifvelse, framstäldes proposi
tioner på dessa yrkanden och besvarades, den första med många ja, 
blandade med nej, och den senare med många nej, blandade med 
ja; hvaruppå och efter det proposition på bifall till punkten oför
ändrad förnyats samt med många ja, blandade med nej, besvarats, 
Herr Talmannen förklarade sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

6:te punkten.

Grefve af Ugglas: Jag är i denna punkt, såsom herrarne 
finna, reservant. Jag kan antaga, att under tider, då alla möjliga 
besparingar måste göras, d. v. s. sådana som utan förbiseende af 
statens intresse kunna ske, sådana besparingar också kunna göras 
och jag har också i afseende å indelta arméns vapenöfningar 
kunnat foga mig i att till Kongl. Maj:t ingå med en skrifvelse 
med begäran, att Kong!. Maj:t må tillse, huruvida icke för något 
år en del af dessa öfningar skulle kunna inskränkas. Detta vore 
nemligen under en tid sådan som denna enahanda åtgärd, som 
Kongl. Maj:t redan förut en gång vidtagit, nemligen år 1868. Jag 
skulle visst icke hafva velat gå in på något sådant på den grund, 
att jag skulle anse det för dessa öfningar beviljade anslag vara 
öfverflödigt stort. Tvärtom. Men jag kan likväl för mig erkänna, 
att det i afseende å dessa öfningar kan vara möjligt att återtaga 
hvad man försummat genom att under ett år inställa öfningarne. 
Så är emellertid icke förhållandet med beväringen. Stryken her
rarne ena årets öfningar, så hafven herrarne nära på utstrukit 
denna klass från landets försvar, ty det är egentligen andra årets 
öfningar, som göra det möjligt att till någon del använda bevä
ringen till landets försvar. Tages denna klass bort, är hela be- 
väringsklassen så godt som utstruken och det icke blott för till
fället utan äfven för framtiden. Jag skulle kunna med afseende 
å indelta armén biträda en sådan skrifvelse som den nu ifråga
satta, men i denna punkt vill jag högeligen afstyrka en sådan 
framställning som den af Utskottet här föreslagna. Såsom her
rarne finna af reservationerna, äro vi i denna punkt tre reser
vanter, å ena sidan Herrar Nordenfelt och Friherre Hochschild 
och å andra sidan jag. Skilnaden emellan min och deras åsigter 
är, att, oaktadt de ansett att förslagsanslagets uppförande till 
lägre belopp än Kongl. Maj:t äskat möjligen komme att vålla en 
motsvarande brist, de likväl icke nu velat påyrka en förhöjning 
i anslaget. För min del kan jag icke finna, att man gör någon 
nytta med att krypa under stolen med hvad utgifterna verkligen 
gå till. Genom åtskilliga sådana der siffror, der förslagsanslagen 
ställas betydligt under de belopp, hvartill de påtagligen komma 
att uppgå, får man en falsk statsreglering. Det är på grund deraf 
som jag i olikhet med de två andra reservanterne yrkat bifall 
till Kongl. Majrts proposition och således äfven till den anslags
ökning Kongl. Maj:t begärt. Jag anhåller om proposition på bi
fall till Kongl. Maj:ts förslag oförändradt.

Första Kammarens Prof. 1879. N:o 11.
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Bevaring*- Herr Wijkander: I många afseenden kunde jag väl in- 
"apenafnirt!,. fränka mig till att instämma med Grefve af Ugglas, men jag 

(Forts.)' ber att äfven tör mm egen del fa tillägga några ord. Jag tror icke, 
att det på den temligen illa åtgångna fjerde hufvudtiteln linnes 
någon punkt, som har den betydelse som den nu föredragna 6:te 
punkten. De strider, som under tiotal af år pågått för ombild
ning af vårt försvarsväsende och det arbete, som derpå nedlagts, 
hafva hittills icke burit några frukter eller lemnat något resultat. 
En sak borde dock alla. som deltagit i dessa strider, detta arbete, 
vara ense om, nemligen beväringens betydelse för vårt försvar. 
Denna åsigt om beväringens betydelse i detta afseende tyckes 
dock icke delas af de Riksdagens förtroendemän, som utgöra 
Stats-Utskottets majoritet. Jag ber derför att här få med några 
ord beröra detta Utskottets förslag. Utskottet föreslår först, att 
Riksdagen måtte afslå Kongl. Maj:ts begäran om förhöjning i 
detta anslag. Som det är ett förslagsanslag,- kan man från en 
synpunkt säga, att det är detsamma, om förhöjningen beviljas 
eller afslås. ty statsverket måste i alla fall betala hvad öfningarne 
kosta. Men det är deremot icke detsamma, om man narrar sig 
sjelf med att det kostar mindre än det i verkligheten gör. Kongl. 
Maj:t har upplyst, att under åren 1875—1878 bristen på detta 
anslag uppgått till lägst 328,309 kronor och högst 577,600 kronor 
samt har på grund deraf sagt, att anslaget icke räcker. Då 
emellertid, enligt hvad Kong!. Maja erkänt, till följd af nedsatta 
pris å de flesta förnödenheter, en minskning i denna utgift för 
detta år vore att hoppas, har Kong). Maja begärt en förhöjning 
af blott 248,000 kronor och således prutat så mycket Kongl. 
Maja ansett vara tänkbart. Att nu neka denna förhöjning, inne
bär, att man skal! fortsätta att öka bristen på förslagsanslaget 
med fullt medvetande att detsamma icke räcker. Detta torde 
icke vara klokt eller fullt rätt, ty man bör visserligen icke i 
budgeten upptaga för mycket, men man bör åtminstone upptaga 
minimum. Jag tror derföre, att Kong]. Maja har rätt, och anser 
det således origtigt att biträda Utskottets förslag.

Detta är dock icke hufvudsaken i Stats-Utskottets förslag. 
Hufvudsaken är, enligt min uppfattning, Utskottets hemställan, 
att . Riksdagen skulle hos Kongl. Maja anhålla, att, derest det 
hittills för anslaget uppförda belopp icke skulle finnas för ända
målet tillräckligt, Kongl. Maja täcktes i nåder taga under öfver
vägande, huruvida icke förhållandena skulle kunna anses med
gifva någon inskränkning i beväringsmanskapets vapenöfningar 
samt i sådan händelse derom förordna. Hvad Utskottets mening 
härmed är, ser man af motiven. Der förekomma yttranden, att 
beväringsmanskapets vapenöfningar skulle “utan skada11, “utan olä
genhet“ kunna inställas. Månne icke förhållandet tvärtom är det, 
att hvarje inskränkning i beväringens öfningar är åtföljd af skada, 
en skada som icke kan ersättas? Om öfningarne med stammen 
inskränkas, kunna de olägenheter, som deraf uppstå, möjligen af- 
hjelpas, men detta är omöjligt, om beväringens öfningar inskränkas. 
Dessutom äro årsklasserna så stora, att jag icke kan tänka mig,
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att två årsklasser kunna på en gång undergå öfning. Vårt bro
derland har handlat mera militäriskt, då det hos Kongl. Maj:t 
anhållit om inskränkning i årets vapenöfningar, men derifrån un
dantagit rekry tofning armé. Nu invänder man kanske, att här icke 
är fråga om rekryter utan om beväring. Härpå svarar jag, att 
man då glömmer, att beväringen är härens egentliga rekryttill
gång, och att man söker för sig dölja att den svenska krigshären, 
då det handlar om landets försvar, hufvudsakligen består af be
väring och att stammen blott är ramen, som skall föra denna 
beväring mot fienden. Tager man nu bort beväringen, beröfvar 
man hären dess hufvudstyrka, man omöjliggör landets försvar, 
och ingen, hvarken Kongl. Maj:ts regering eller Riksdagen, kan 
säga, när armén behöfs för landets försvar. Het är denna miss
uppfattning, som jag velat framhålla för Kammaren, och jag tror 
icke, att, huru hotande det än ser ut, dä det inom Utskottet finnes 
blott tre reservanter, Kammaren skall vilja vara med om det 
beslut, som innefattas i Utskottets förslag. I sådant fäll åtmin
stone vore allt arbete på en ombildning af vårt landtförsvar för
gäfves, ty begriper man icke, att beväringen är hufvudsaken, då 
står man ensidigt qvar på den gamla “fosterländska** grunden. 
Man har vidare sagt att beväringens öfning är så ringa att den 
är onöjaktig. Men just derföre tål den äfven icke någon nedsätt
ning. På grund af hvad jag nu anfört, ber jag få yrka, att Kam
maren måtte antaga Kongl. Maj:ts proposition oförändrad.

Herr von Kr ge mer: § 39 Rlksdags-ordningen innehåller 
föreskrifter i fråga om. Stats-Utskottets åligganden och rättig
heter. Stats-Utskottet skall nemligen undfå del af Kongl. Maj:ts 
proposition angående statsverkets tillstånd och behof. Stats- 
Utskottet skall föreslå hvad till fyllandet af dessa behof erfordras, 
sedan likväl nödiga indragningar och besparingar blifvit gjorda. För 
att tala utskottsspråk skall jag vilja kalla dessa föreskrifter: 
alternativet N:o 1 och alternativet N:o 2. Under goda år, då 
riklig tillgång finnes, bör enligt mitt förmenande, det första alter
nativet hufvudsakligen vara i Stats-Utskottets åtanke. Hå har 
Utskottet blott att tillse, hvilka af de begärda anslagen äro verk
ligen af behofvet så påkallade, att de fullt gagna lika mycket 
som de kosta, och någon annan betänklighet för deras beviljande 
kan då egentligen icke förekomma. Uuder sådana år deremot 
som det innevarande, då vi hotas af en gapande statsbrist, som 
synes med hvarje dag vidga sig, då skulle jag vilja säga, att 
den andra delen af det åt Stats-Utskottet lemnade uppdraget 
nästan med en öfvervägande kraft framträder. Stats-Utskottet 
måste då framför allt tillse, att nödiga indragningar och bespa
ringar göras, och i synnerhet gäller det att göra detta på sådana 
ställen, der man kan göra en besparing, som, så att säga, tager, 
d. v. s. der det är fråga om större summor.—Mineherrar! stats- 
bristen för 1880 är af chefen för Finansdepartementet sjelf erkänd 
att uppgå till närmare 6 Va millioner kronor, oaktadt han bei’äk- 
nar att af bankovinsten erhålla 1,800,000 kronor. Men som dénna
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Sevärings- icke uppgår till mera än i rundt tal till 2,600,000 kronor och det 
manskapets är a]j^ skål att befara, att enligt gammal praxis endast hälften 

^FortsT'9 deraf skall komma statsverket till godo, blir här således en ytter
ligare brist på en half million kronor. Vidare har han räknat 
på, att Riksdagen i afseende å anslaget till Hjelmarens sänkning 
skulle med öfvergifvande af sitt redan fattade beslut om detta 
anslags utbetalande af Statskontoret anvisa dessa medel att utgå 
från Riksgäldskontoret. Jag tror dock, att denna förhoppning är 
en illusion och att således bär uppkommer ytterligare en brist på 
300,000 kronor. Att tull- och bränvinsmedlen sannolikt icke komma 
att under år 1880 gifva hvad som är beräknadt, anser jag troligt, 
ehuru man naturligtvis icke kan nu derom säga något bestämdt. 
Vidare har inkomsten af bränvinstillverkningsafgiften för 1878 
uppgifvits till 13,153,000 kronor och är nu beräknad till 13,150,000 
kronor, men nog kan det allt för lätt hända att man gått så nära 
att en missräkning äfven här inträffar. Emellertid äfven titan 
att taga i beräkning sådana möjliga felslåenden i tull- och brän- 
vinsmedel, skulle vi således i allt fall hafva en säker statsbrist 
för 1880 af 7,300,000 kronor. För 1878 är det erkändt att vara 
en brist på 2 millioner kronor och ingen torde vara så sangvinisk 
att tro, att detta icke skall ega rum äfven för 1879. Adderar man 
ihop dessa siffror, kommer man upp till en summa af 11,300,000 
kronor — utan att man då ändå, som sagdt, tagit tull- och brän- 
vinsmedels deficit för 1880 i betraktande! Inför denna siffra frå
gar jag, om icke Stats-Utskottet varit nödsakadt att fästa sig 
vid andra delen af den Utskottet meddelade föreskrift? Mig åt
minstone förefaller det, som om det varit Stats-Utskottets ovil- 
korliga pligt att så göra! Nu har man klandrat Stats-Utskottet 
derföre, att det härvid valt just det anslag, hvarom i denna punkt 
är fråga; men Stats-Utskottet har enligt mitt förmenande just i 
punkter sådana som denna, der det finnes något att taga på, måst 
vika för denna nödvändighet. Efter mitt förmenande är således 
af tidsomständigheterna väl rättfärdigadt att afstå den begärda 
anslagsförhöjningen; men att nu blott afslå Kongl. Maj:ts begäran 
om förhöjning i anslaget utan att derjemte bifoga en sådan skrif
velse, som Utskottet föreslagit, vore ju blott att uppställa en be
dräglig statsreglering, ty då detta anslag är ett förslagsanslag, 
så anser jag nära på, att det skulle vara omöjligt för chefen för 
Landtförsvarsdepartementet att, om icke någon påstötning från 
Riksdagen eger rum, på eget ansvar inställa dessa vapenöfningar. 
Om någon verklig minskning i detta anslag skall vinnas, måste 
således Riksdagens afslag å den begärda förhöjningen åtföljas af 
den föreslagna skrifvelsen.

En talare här har ansett, att beväringsmanskapets vapen
öfningar skulle vara den vigtigaste delen i fråga om de militära 
öfningarne och att det således vore vådligt att underkänna dem. 
Jag tror också, att det vore vådligt att allt för mycket inskränka 
dessa öfningar, men anser tillika, att man under närvarande för
hållanden icke bör för mycket öfverdrifva denna våda. Här är 
ju blott fråga om att för ett år antingen inställa ena klassens
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vapenöfningar eller minska dagantalet. Icke heller kan jag dela 
denna talares åsigt, att det är den andra årsklassens öfningar, 
som hufvudsakligast göra beväringen krigsduglig, tj efter den er
farenhet jag har från min tjenstetid förefaller det mig, som om 
det vore just den första klassens öfningar, som äro de egentligen 
både grundläggande och afgörande vid beväringens utbildning. Sär
skild! nödgas jag påpeka, att den omständighet, att ett förslags
anslag blifvit under flera år med vexlande summor öfverskridet, 
icke kan utgöra något skäl för anslagets höjande, emedan detta 
vore ett mycket lätt och angenämt sätt att få ökade anslag. Man 
blott öfverskrider dem, och anför sedan detta såsom skäl för en 
förhöjning. Jag vill härmed icke hafva sagt, att en sådan afsigt 
här skulle föreligga, och emot en sådan uppfattning af mina ord 
får jag på det bestämdaste reservera mig, men jag fruktar, att 
ett bifall till Kong], Maj:t3 proposition på sådana motiv skulle 
kunna innebära en indirekt antydan derom, att Riksdagen gillade 
ett sådant förfaringssätt. Grundfelet i vår statsreglering har varit 
det, att man aldrig under de goda åren velat taga vara på behåll- 
ningarne från föregående statsregleringar. När vi voro i Egypti 
land hade vi ingen Josef, som mäktade åstadkomma att de feta 
årens öfverskott magasinerades. Hade man ej då disponerat alla 
“behållningar från föregående statsregleringar11 så hade man icke 
nu under de magra åren befunnit sig gent emot en sådan förlä
genhet, som den närvarande ställningen erbjuder.

Då jag slutligen anser, att denna punkt är den första, i hvil
ken det kommer att visa sig, huruvida denna Kammare verkligen 
vill vidtaga sådana åtgärder, som äro nödvändiga för att fylla 
denna gapande statsbrist, anhåller jag, att Kammaren måtte bi
falla Utskottets hemställan såväl om afslag å den begärda förhöj
ningen som äfven om aflåtande af den föreslagna underdåniga 
skrifvelsen, hvilken gör afslaget till något verkligt.

Herr Talmannen tillkännagaf, att anslag blifvit utfärdadt till 
sammanträdets fortsättning kl. 7 e. m.

Herr Montgomery Cederhielm: Då Herr Statsrådet och 
chefen för Landtförsvarsdepartementet först yttrade sig i dag, sade 
han bland annat, att alla de anslag, som blifvit begärda på denna 
hufvudtitel, vore ovilkorligen af behofvet påkallade, att de vore 
nödvändiga. Jag vill icke bestrida denna hans uppfattning, men 
det finnes äfven en annan nödvändighet att beakta, nemligen nöd
vändigheten att iakttaga all den möjliga sparsamhet, som de när
varande förhållandena kräfva. Der måste man tveka mellan be
hofvet å ena och sparsamheten å andra sidan. Den senare syn
punkten har i allmänhet gjort sig gällande inom Stats-Utskottet, 
och för min del har jag i de flesta punkter instämt i hvad ma
joriteten yrkat. I afseende å föreliggande punkt hafva förhållan
dena blifvit så väl framstälda af Herr von Krsemer, att jag icke 
har mycket att tillägga. Jag vill blott ytterligare påpeka det af 
honom utvecklade logiska sammanhanget emellan den första delen
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af punkten, der hemställan om afslag å den begärda förhöjningen 
i detta anslag förekommer, och den senare delen, hvari begäres, 
att Kongl. Maj:t måtte taga i betraktande, om icke för framtiden 
en inskränkning i beväringsmanskapets vapenöfningar kan ske. 
När Stats-lTtskottet har afslagit en begärd förhöjning i ett för
slagsanslag, har Utskottet just genom den föreslagna skrifvelsen 
sökt åstadkomma, att man icke skulle kunna få en falsk stats
reglering, d. v. s. att genom öfverskridandet af anslagen utgifterna 
skulle blifva större än de synas i budgeten. Det är detta som 
här afsetts, såsom äfven synes af Utskottets betänkande, ty då 
man afslagit Kongl. Maj:ts begäran, har man derför uppgifvittvå 
skäl, hvarpå man grundade sitt antagande, att utgifterna skulle 
kunna under kommande tider hållas inom förslagsanslaget. Det 
första skälet är det betydliga prisfall, som förekommer på de 
flesta förnödenheter och hvarigenom man hoppades, att kostna
derna skulle betydligt reduceras, och det andra skälet är det, som 
förekommer i förslaget till underdånig skrifvelse, nemligen att, 
om detta prisfall icke vore tillräckligt, Kongl. Maj:t täcktes taga 
i öfvervägande om icke någon inskränkning i öfningarne kunde 
ifrågakomma.

Jag ber slutligen att få rätta ett misstag, hvartill några ta
lare gjort sig skyldige med afseende å denna skrifvelse, då de trott, 
att dermed skulle afses andra klassens vapenöfningar. Detta står 
icke i skrifvelsen och icke ens i motiveringen, så att det är all
deles öfverlemnadt åt Kongl. Maj:t att bestämma, huru denna in
skränkning skall tillgå, vare sig genom minskning i antalet öf- 
ningsdagar eller genom inställande af ena klassens möten.

Då jag tror, att här verkligen gäller, att visa, om man önskar 
åstadkomma besparingar i utgifterna eller icke, får jag för min 
del på det varmaste tillstyrka bifall till Utskottets hemställan 
oförändrad.

Friherre Hochschild: I likhet med den ledamot af Stats
utskottet, som nyss hade ordet, har jag medvetandet att hafva 
stält mig Biksdagsordningens föreskrifter till efterrättelse och 
att hafva sökt “iakttaga nödiga indragningar och besparingar", 
der sådana kunnat ske, men i föreliggande fråga har jag jemte 
två andre reservanter inom Utskottet icke kunnat dela den 
åsigt, som af Utskottets majoritet blifvit uttalad. Enligt min 
uppfattning eger beväringsinstitutionen en betydelse, som tyvärr 
icke inses af alla. Jag ser nemligen i vår beväring den rot, ur 
hvilken i framtiden Sveriges armé skall uppväxa. För hvar och 
en, som, liksom jag, hyser sympatier för allmänna värnpligten, 
är beväringsinstitutionen en helig institution, som icke får röras. 
På grund deraf har jag också skilt mig från Utskottets ma
joritet i denna fråga, ty jag har icke velat medverka till att 
hos svenska folket i någon mån rubba förtroendet till denna in
stitution och anser, att icke ens Konung och Riksdag tillsammans 
skulle vara rättfärdigade, om de minskade en öfning som redan 
är så ringa, den gerna kan tänkas.

Jag yrkar bifall till Herr Nordenfelts reservation.
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Grefve Hamilton, Henning: Under loppet af de tio sista BmäHngi- 
åren har Riksdagens vigtigaste fråga utan tvifvel varit den om manskapet* 
förstärkande af landets försvar, och det skulle vara en orättvisa'^F^rts!)^ 
att påstå, att icke något för detta ändamål blifvit af Riksdagen 
uträttadt. Yi hafva under dessa år gifvit generalstaben en för
bättrad organisation, de värfvade regementenas organisation har 
blifvit kompletterad och särskildt har artilleriets numerär blifvit 
betydligt ökad. Gevär af ny modell hafva blifvit anskaffade för 
hela armén och, ehuru de nu redan, till följd af uppfinningar i 
andra länder, fordra att ombytas, är lika väl hela vår armé och 
beväring försedd med ett gevär, som i nödfall kan användas.

Åtskilligt annat kunde tilläggas, såsom de icke oväsentliga 
anslag, som äro beviljade till fullbordande af våra fästningsbygg- 
nader, hvilka nu också nalkas sin fulländning. Jag tror således 
icke, att man får säga, att Riksdagen varit likgiltig för denna 
fråga, om hvilken så många och stora ord blifvit fälda. Det 
oaktadt återstår ganska mycket att göra, icke blott det, hvarom 
Kongl Maj:ts proposition rörande fjerde hufvudtiteln upplyser, 
utan äfven med afseende på organisationen och utvidgningen af 
beväringens tjenstbarhet. Det visar sig af den Kongl. proposi
tionen, huru vårt artilleri, som en tid utgjorde, jag kan säga det, 
arméns och landets stolthet, nu saknar tidsenliga kanoner, huru 
våra nybyggda fästningar sakna, till största delen åtminstone, 
kanoner, utan hvilka de naturligtvis icke kunna göra fullt gagn.

Åtskilliga andra brister i afseende på försvaret återstå att 
fylla, och att under sådana omständigheter, och då vi hafva ut
tryckt en öfvertygelse, en allmänt delad öfvertygelse, om nöd
vändigheten af att stärka vårt försvar, i stället försvaga det genom 
att nu minska beväringens redan otillräckliga öfningar, derpå kan 
jag för min de! icke ingå.

Jag vågar icke taga på mitt ansvar att, för den händelse vår 
armé skulle kallas till verklig tjenstgöring, hafva undandragit den 
det enda medel, hvarpå vi i sjeifva verket kunna hafva att räkna.

Jag kan således icke bifalla den skrifvelse, som af Utskottet 
föreslagits. Man kan likväl tveka, huruvida man bör bifalla Kongl.
Maj:ts proposition oförändrad eller förena sig om Herr Norden- 
felts reservation, hvilken endast innebär ett afslag på den till
ökning i förslagsanslaget, som af Kongl. Maj:t blifvit begärd. I 
detta fäll ställer jag mig dock på Herr Nordenfelts ståndpunkt.
Det är visserligen sant, att man synes narra sig sjelf genom att 
uppföra ett förslagsanslag lägre än hvartill utgiften under en följd 
af år uppgått, men å andra sidan vore det oklokt att narra sig 
sjelf derigenom, att man beräknar de indirekta inkomsterna till 
hela deras sannolika belopp. Klokheten bjuder att i allmänhet 
beräkna dem så, att någon brist på dem åtminstone icke under 
vanliga förhållanden uppstår, utan hellre ett öfverskott. Har man 
iakttagit denna klokhet, så ligger ingen fara deri, att ett eller 
annat förslagsanslag är i budgeten uppfördt till mindre belopp 
än det, hvarmed det i sjeifva verket kommer att utgå; men att 
på samma gång uppföra de indirekta inkomsterna lågt och taga
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man<kwSet upP förslaSsansla8en __till de högsta möjliga belopp, hvartill de
•vapenöfning. ^u.nna komma att utgå, skulle leda dertill att man nödgades utan 

(Forts.) tvingande nödvändighet öka beskattningen, hvilket i och för sig 
är en olägenhet och minst torde böra ske i år, då det är osäkert, 
Indika eller huru många af landets befolkning kunna bära den 
beskattning, som faller på dem, äfven utan någon förhöjning ut
öfver hvad densamma för närvarande utgör. Jag tror således, att, 
om inkomsterna beräknas med nödig försigtighet, så är det 
utan någon fara att låta ifrågavarande förslagsanslag qvarstå vid 
sitt nu varande belopp. Kongl. Maj:t har visserligen ansett, att 
i fråga varande anslag skulle komma att öfverskridas med om
kring 200,000 kronor, och det är utan tvifvel en betydlig summa, 
men likväl icke så stor, att den egentligen kan utöfva något vä
sentligt inflytande. Huru det skulle vara möjligt att begränsa 
beväringens ^ vapenöfning^, vare sig för den ena eller för båda 
klasserna, så att det på riksstaten uppförda förslagsanslaget kunde 
blifva tillräckligt, måste jag lemna derhän. Det är denna fråga, 
som Kongl. Maj:t får taga i öfvervägande, och jag tror, att, utan 
att man behöfver derom särskildt skrifva, det redan i afslaget 
på den begärda tillökningen i förslagsanslaget ligger tillräcklig 
maning för Konungens rådgifvare att åtminstone taga frågan under 
allvarlig pröfning. Jag anser mig således icke kunna med godt 
samvete bifalla Utskottets förslag, men deremot kan jag biträda 
Herr Nordenfelts reservation, och jag anhåller hos Herr Talman
nen om proposition å bifall till densamma.

Herr Jöns Persson: Det vore alldeles öfverflödigt att upp
träda, då man vill bifalla Utskottets förslag, emedan Utskottets 
ledamöter hafva väl försvarat det framstälda förslaget, men jag 
har läst igenom denna fjerde hufvudtitel och sett med förnöjelse, 
att Stats-Utskottet försökt att göra rätt många nedsättningar och 
jag är öfvertygad om att, ehuru jag ser en del reservationer mot 
det af Utskottet framlagda förslag, dessa reservationer kanske 
icke äro fullt allvarsamt menade, eller med andra ord att reser- 
vanterne icke skola hålla så strängt på dem, emedan jag är öfver- 
tygad, att äfven de inse, att någonstans måste man komma till 
rätta med att spara på utgifterna. Det är icke en hemlighet för 
oss, att de flesta utgifterna äro sådana, att vi icke kunna göra 
indragningar på dem, såsom anslagen till rikets tjensteman och 
stater. Hvar skall man då taga någon besparing, när man säger, 
att någon förbättring icke är att snart vänta? Bör man icke 
göra det på sådana anslag, der man icke kan säga, att någons 
rätt blir förnärmad?

Jag hade kanske icke besvärat med dessa ord, om icke en 
föregående talare, en general, sagt, att, om beväringsöfningarna nu 
inställas, så kan detta icke hjelpas i farans ögonblick. Han kan i 
en viss de! kanske hafva rätt, men jag vill i det längsta hoppas 
att farans ögonblick icke står värre öfver Sverige, än att råd
rum skall finnas att upphjelpa dessa veckor och dagar, under 
Indika öfningarna nu skulle komma att indragas.
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Beträffande en föregående punkt, har jag hört med rätta, att Bevärings- 
det vore mycket svårare att minska anslaget för de värfvade rnamltapets 
regementena och garnisonerna. Det kan vara mycket sant, ty de vap^oTts)ff' 
äro antagna för viss tid och mot viss aflöning o"ch man kan icke 
säga till den värfvade karlen: du skall nu gå hem. Det går lika 
litet för sig, som att en enskild person utan vidare afskedar sina 
lagstadda tjenare. Då upprepar jag ännu en gång: Hvar vill 
man vidtaga besparingar om icke här? Jag är lika varm vän af 
vårt fosterlands försvar, som någon; men jag tror icke, att man 
med skäl skall kunna säga i farans ögonblick, att ett inställande 
nu af beväringsmanskapets öfningar icke skulle kunna hjelpas, ty 
då voro vi illa deran. Jag har alltid ansett, att, om det gäller 
att försvara oss, så är vårt försvsr ganska ringa i afseende på 
den öfning, som beväringen nu får. Och man skulle våga tillägga,

■> om man ville tala upprigtigt om denna öfning, att den är ganska 
problematisk, på många ställen åtminstone. För min del vill jag 
hoppas, att Kammaren behjertar saken och icke bifaller Kong!.
Maj:ts framställning, emedan jag tror, att tiden är inne att se 
till, hvar man kan göra besparingar. Här gäller ju icke någon 
annan besparing, än att den af Kongl. Maj:t begärda tillökning i 
anslaget icke bifalles. Jag har förut yttrat, att jag tror, att, om 
Regeringen bättre känt ställningen inom landet i dess helhet, så 
hade den Kongl. propositionen blifvit något mildare än hvad den 
är. Det är visserligen sant, att regeringen synes hafva uppfattat 
sakerna på något annat sätt sedan dess jag så yttrade. Det är 
på fjerde och femte hufvudtitlarne, som vi måste söka göra de 
besparingar, som vi ej kunna göra på annat håll, och derför yrkar 
jag bifall till Utskottets förslag.

Friherre Klinckowström: Jag har att till en början be
möta två talares åsigter i denna fråga rörande någon inskränk
ning i beväringsmanskapets öfningar. Dessa talare hafva tydt 
några uttryck derhän, att andra beväringsklassens öfningar skulle 
helt och hållet inställas. Såsom af åtskillige Stats-Utskottets 
ledamöter blifvit upplyst, är det alldeles icke meningen med den 
underdåniga skrifvelse, som här är i fråga. För hvarje dag be
väringsmanskapets öfningar inställas besparas 30,000 kronor. När 
således Riksdagen genom denna skrifvelse öfverlemnar åt Kongl.
Maj:ts vishet att bedöma, huru många dagar dessa öfningar skola 
inskränkas, tror jag, att denna åtgärd fullkomligt kan försvaras; 
ty, på sätt en ledamot på östgötabänken nyss nämnde rörande 
en annan underdånig skrifvelse, finner jag det mycket rigtigt, 
att under en tid af allmänt bekymmer och brist i statsverkets 
tillgångar Riksdagen framför till tronen sina underdåniga önsk
ningar i afseende å sparsamhet och hushållning, och något annat 
kan jag icke se är begärdt genom den föreslagna skrifvelsen. Om 
Kongl. Maj:t icke skulle göra något afseende derpå, kan det möj
ligtvis hända, att Riksdagen finner sig nödgad att vidtaga strän
gare anspråk i hushållningsväg och indraga en större eller mindre 
del af sjelfva anslaget, som har fortgått åtskilliga år. Detta vore
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mycket sämre, synes mig, än om Kongl. Maj:t ville visa landet, 
att han gör afseende på den allmänna brist, som eget’rum i stats
verkets inkomster, och icke göra en sådan strängare åtgärd nöd
vändig, som jag annars befarar blefve följden af ett afslag.

Jag har velat säga, att det är nödvändigt att på detta stora 
anslag göra någon besparing, emedan fjerde hufvudtitelns anslag 
i allmänhet, i synnerhet under de senaste åren, svällt ut till en 
sådan storlek, att det är fara värdt, att så icke kan fortsättas. 
Jag begagnar detta tillfälle för att med några ord besvara den, 
om jag så får saga. prolog till diskussionen öfver fjerde hufvud- 
titeln, som Herr chefen för Landtförsvars-departementet i dag af- 
gifvit. Enligt hans förmenande voro icke anslagen på denna huf- 
vudtitel för stora, utan han ansåg tvärtom, att de må hända borde 
ökas för att ställa försvarsverket i det skick, han önskade. Det 
ena man vill och det andra man bör här i verlden. Nog före- a 
faller det mig och många lika tänkande besynnerligt, att Sverige, 
ett i allmänhet fattigt land. kanske det fattigaste i Europa, skall 
hafva den största procenten af sina statsutgifter egnad åt försvars
verket. Jag har gjort mig den mödan att anställa en jemförelse 
mellan de flesta europeiska kulturstater och funnit, till min för
våning, att i afseende å procenten af samtlige statsutgifter står 
Sverige med utgifter för försvarsverket främst och öfverflyglas 
med en obetydlig summa endast af Spanien. Alla andra länder 
i Europa hafva en lägre procent jemförd med samtlige statsutgifter, 
och, mine herrar, om man betraktar statsutgifterna äfven med af
drag af ränta och amortering på statsskulden, då står Sverige 
också bland de europeiska länderna högst och öfverflyglas jemväl 
då blott af Spanien. Sveriges utgifter för hela försvarsverket 
uppgår nemligen till 45,62 procent af samtliga statsutgifter och 
Spaniens till 51 procent, statsskulden oberäknad. Men, säger man. 
Sverige har en stor flotta att underhålla, dess försvarsverk är 
deladt i två poster, nemligen landtförsvaret och sjöförsvaret. 
Nåväl, räknar jag endast landtförsvaret, så utgöra anslagen der
för 34,60 procent af samtliga statsutgifter, och äfven i det fallet 
är det endast Spanien, som kommer upp till en något större pro
cent. Detta må väl bevisa, att fördelningen af statsutgifterna 
lemnar allt för mycket åt försvarsverket, jemfördt med vår för
måga, och att detta försvarsverk icke fått vara så ordnadt, att 
det kan åtnöjas med ett mindre anslag, hvilket jag anser att det 
borde gorå. Jag har i dessa anslag till försvarsverket inräknat 
utgifterna på indelta armén samt rustnings- och roteringsbördan, 
och ingen kan väl neka, att så bör ske. Då nu så är förhållan
det, tror jag, att det vore klokt, om Regeringen, hvilken är den 
enda myndighet, som i denna fråga kan ordna försvaret på ett 
rigtigare sätt, med allvar toge frågan om hand, tv annars be
farar jag, att Riksdagen snart eller sent kommer att göra det på 
ett sätt, som jag tror icke kan blifva i alla sina detaljer fullt 
gagneligt för detta försvarsverk. Man bör dock en gång se 
tipp på det störa hela och göra sig reda för, om landet kan 
bära de nu varande eller än mera ökade kostnader för försvars-
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verket. Jag är icke alldeles obekant med hithörande frågor och 
är viss om, att genom kloka anordningar och en ändamålsenlig 
arméorganisation skulle för en lösning af den olyckliga arméfrågan, 
som nu sedan 11 år hänger öfver oss såsom ett Damoblessvärd. 
mycket kunna göras från Regeringens sida för att få försvaret 
starkare, bättre orgeniseradt och till billigare pris. Jag har så
ledes icke annat att för närvarande göra, än att varmt biträda 
förslaget derom, att den Kongl. propositionen måtte afslås, och 
att äfven varmt förorda hos Kammaren den underdåniga skrit- 
velsens gillande och godkännande.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Anledningen, hvarför Kongl. 
Maj:t begärt, att en något större summa måtte tilläggas det be
lopp. till hvilket förslagsanslaget för beväringsmanskapets öfnin- 
gar nu finnes i budgeten upptaget, är så tydligt framlagd, att 
någon vidare förklaring icke kan behöfvas. Det har naturligtvis 
varit mindre till fördel för fjerde bufvudtiteln än för statsregle- 
ringen i dess helhet, på det att bristen icke måtte visa sig större 
än beböfligt är. Det inverkar i och för sig icke på anslagets använ
dande, då det är ett förslagsanslag, huru vida det blifvit uppfördt 
till ett större eller mindre belopp, men det verkar till ordning 
och reda i räkenskaperna.

Hvad åter den andra frågan beträffar, hafva här åtskilliga 
talare varmt uppträdt till försvar för beväringsöfningai-na och den 
betydelse de ega. Jag kan icke annat än med dem till fullo in
stämma. Erkännande, att beväringsmanskapet icke har den öf
ning, som vore önsklig, kan jag icke af detta skäl finna anledning 
att anse den öfning, beväringsmanskapet eger, öfverflödig. I alla 
tider, så länge jag haft med offentliga angelägenheter att göra, 
liar jag stält beväringsmanskapets öfningar ganska högt, icke 
blott för den rent praktiska öfningens skull, utan äfven för öfnin- 
garnas moraliska inflytande på nationen. Redan då vapenöfnin- 
garne utgjorde blott 12 dagar under ett år och deras praktiskt 
militäriska betydelse således kunde sägas vara ringa, försvarade 
jag dem så långt mina krafter medgåfvo för den stora moraliska 
inverkan, de utöfvade på nationen, i det att genom dem en hvar 
af landets inbyggare lärde känna såsom sin pligt att deltaga 
i landets försvar och påmindes om denna sin pligt. Med dessa 
tänkesätt kan jag icke annat än fullkomligt instämma med de 
talare, som framhållit vigten af beväringsmanskapets vapenöf- 
ningar.

Hvad nu särskildt den föreslagna underdåniga skrifvelsen be
träffar, är ju gifvet, att det från den plats, hvarifrån jag nu talar, 
alltid är svårt att yttra sig i en sådan fråga, då skrifvelsen icke 
skulle innehålla ett bestämdt yrkande, utan öfverlemna till Kong!. 
Maj:t att fatta beslut. Det är gifvet, att jag måste upprepa det
samma, som jag yttrade, då fråga var om en föregående skrifvelse. 
En skrifvelse frän Riksdagen kommer att af Kongl. Haj:t med 
all omsorg pröfvas, men jag får också medgifva, att jag för min 
person alldes icke är angelägen om en sådan skrifvelse, oafsedt
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att lösningen åt den fråga, som skrifvelsen afser, har vissa prak
tiska svårigheter. Det fordras icke obetydligt förutseende för att 
vid en viss period kunna säga, att beväringsmanskapets öfningar 
komma att kosta så och så mycket. Man kan visserligen taga 
reda på portionspriset, men man kan icke säga, huru många 
som komma till mötet förr, än mönstringen skett, och ej ens 
då kan man med bestämdhet uppgifva antalet af dem som 
komma att öfvas, emedan föreskrifterna om fullgörande af bevä- 
ringsskyldigheten äro så slappa, att man först på sjelfva inryck- 
ningsdagen kan veta, huru många beväringsskyldige som komma 
att öfvas; enär erfarenheten visar att ett betydligt antal derifrån 
uteblifver. Allt detta gör, att jag för min del åtminstone icke, 
kan vara angelägen om den föreslagna skrifvelsens antagande.

Herr Mannerskantz: För min del har jag lika fullständigt
som någon i denna Kammare insett behofvet af att under nuva
rande tidpunkt göra väsentliga besparingar i statens utgifter; men 
ehuru jag har en sådan uppfattning och är beredd att handla der
efter, är det för mig omöjligt att kunna bifalla den nu föreslagna 
skrifvelsen. För att kunna bifalla en sådan skrifvelse, måste jag 
kunna tro på, att det är möjligt att någon inskränkning utan skada 
kan ske af den korta tid som för beväringsmanskapets öfningar 
nu får användas; men jag vågar påstå, att ingen i denna Kam
mare skall kunna säga, att fäderneslandets säkerhet medgifver 
att göra någon inskränkning i dessa öfningar, som visserligen nu 
pågå allt för fä dagar för att kunna gifva ett verkligt resultat, 
men då dessa öfningar, och den manskapsstyrka som genom dem 
framställes såsom, om ock mera oöfvad än den borde vara, dock för
beredd att vid fientligt anfall genast bli utförd i striden för detsam- 
mas afvärjande, är ett af de vigtigaste för att icke säga det vigtigaste, 
bland elementen för vårt försvar, emedan vi ju icke kunna uträtta nå
got, om än vi hade goda vapen och starka fästningar, men icke till
räckligt med manskap att kunna nyttja vapnen i striden, eller be
kläda fästningsvallarne, så kan icke något slags inträffande förhål
lande förmå mig att sjelf uttala, eller biträda ett uttalande af Första 
Kammaren till Konungen, att dessa vapenöfningar kunna i minsta 
mån inskränkas. Ty framför alla andra förhållanden, huru vig
tiga de än må synas, går nödvändigheten att upprätthålla vår 
sjelfständighet, och då vi gjort alltför litet i den vägen, så få vi 
icke låta förleda oss af någon statsbrist eller hvad det än må 
vara att göra inskränkningar i det redan allt för lilla, som vi 
hittills gjort, för det mest väsentliga i vårt, eller för de personela 
stridskrafternas tillökning i antal och duglighet för försvar. Man 
kan visserligen tänka sig, att en sådan inskränkning skulle 
kunna vidtagas under en tid af brist, som tydligen visade sig böra 
blifva tillfällig och öfvergående. Men hvem vet och kan säga, 
om den nu rådande bristen är af öfvergående natur? Många tec
ken tyda på motsatsen och jag för min del kan ännu icke upp
täcka någon skymt till förbättring, hvarken i de yttre orsaker, 
som framkallat den svåra ställningen, eller i några föreslagna me-
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del för densammas afhjelpande Den nu rådande bristen kan 
derföre måhända räcka icke blott under år 1880 utan flera följande 
år, och skulle man då under hvarje af dessa år fortfara att. såsom 
man en gång fått börja, inskränka beväringens vapenöfningar? 
Något sådant som nu föreslagits skulle kunna leda till mycket be
klagliga följder. Det kan i nödfall ske då fråga är om en t. ex. ge
nom ett missväxtår inträffad nöd, emedan den då icke är fram
kallad af landet sjelf, utan beror på en högre makts skickelse. 
Men den nuvarande statsbristen är framkallad helt och hållet af 
vårt eget oförstånd och vår egen oförmåga att hushålla med våra 
medel, och då finnes deri icke något berättigande för oss att und
vika att göra hvad som fordras för landets försvar, eller att minska 
hvad vi förut gjort derför. Jag ber herrar ne att väl fästa sig 
vid denna åsigt. Man kan måhända tycka, att det betyder ingen
ting, om beväringsöfningarne försiggå ett år eller icke; men sjelfva 
tanken att, derföre att en brist eller ett ondt, genom vårt eget förvål
lande åstadkommet och af beskaffenhet att i afseende å sin verkan å 
statens inkomster lätt kunna botas, har kommit på oss, vi deraf 
skola föranledas att göra så litet som möjligt för landets försvar, 
måste jag såsom bestämdt origtig och skadlig tillbakavisa. Dess
utom är en skrifvelse, sådan som Utskottet föreslagit, alldeles 
onödig; tv det är uppenbart, att, om Kongl. Maj:t skulle finna 
ställningen så bekymmersam, att statsverket icke tål vid att göra 
den eller den utgiften, så ligger det alltid i Kongl. Maj:ts skön 
att då kunna göra en inskränkning, ehuru jag för min del måste 
erkänna, att jag icke tror, att någon sådan nu kan behöfvas, lika 
litet som att det hade varit nödigt att i år begära någon ökning 
af det gamla anslaget. Ty det måste väl medgifvas, att, om nå
gon brist förut uppstått i nu ifrågavarande anslag, så har det va
rit under helt andra förhållanden än de nu rådande, då alla möj
liga pris till följd af den ställning, hvari vi befinna oss, blifvit 
högst betydligt nedsatta, så att det är mycket sannolikt, att an
slaget skall för framtiden räcka bättre till än det hittills under 
förut förflutna dyra tid har kunnat göra. Den skrifvelse deremot, 
som Herr Nordenfelt föreslagit, rättfärdigar sig fullkomligt ur 
denna synpunkt, ty det må väl vara rätt, att man aktar sig att 
öka ett sådant anslag som detta under nuvarande tid, men icke 
får man begära att en inskränkning deri nu skall ske. Det är 
sant, såsom här blifvit antydt, att vi befinna oss i en tid af svår 
ekonomisk otrygghet; men det kan icke föranleda mig, och jag 
tror, att det icke heller skall föranleda någon annan, med öp
pen blick för landets mest vigtiga behof, att för den skull sätta oss 
på samma gång äfven i större politisk otrygghet än vi förut be
finna oss. Åtskilliga sådana satser som den af mig nu uttalade, 
kunna tyckas vara endast lösa tankar, men de hafva dock sin 
ofantligt stora betydelse i verkligheten, ty om man icke håller 
sig fast vid rigtiga grundsatser, utan låter förmå sig att äfven i 
vigtiga fall göra eftergifter, vet man icke när man dermed sedan 
kan stanna. Jag tror, att man bör söka att vid hvarje tillfälle 
göra hvad rätt och pligt bjuda och icke låta de stora föremålen
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bortskymmas af de små, eller för dagens bekymmer glömma bort 
framtidens faror. Den fråga, som nu är före, kan måhända synas 
obetydlig, men jag tror, att en hvar, som rätt vill inse hvad den 
verkligen gäller, gerna skulle åtaga sig att bära äfven nya pålagor, 
om sådana ovilkorligen erfordrades för att kunna bestrida detta 
anslag som nu är i fråga. — Jag förordar bifall till Herr Norden - 
felts reservation.

Herr vice Talmannen: Två af Stats-Utskottets ledamöter,
som hade ordet i början af denna diskussion, yttrade, att detta 
vore den första punkt, der det komme att visa sig om Kammaren 
verkligen ville nedsätta statsutgifterna och derigenom beträda den 
väg af sparsamhet, som Utskottet ansåg nödig. För min del får 
jag säga, att jag är långt ifrån att misskänna de bemödanden att 
nedsätta statens utgifter, som Utskottet vid de hufvudtitlar, som 
hittills varit synliga, gjort; jag finner dessa bemödanden ganska 
naturliga i de förhållanden, hvarunder vi befinna oss, men jag 
kan derför icke ingå på, att sparsamhet och indragning af stats
utgifter är den första och enda pligt, som en representant har, 
och att icke andra pligter finnas, som äro heligare och högre. I 
likhet med den talare, som sist hade ordet, finner jag sjelfva tan
ken, att jag skulle upphöra att göra till och med det minsta möj
liga för landets försvar, så motbjudande, ja, så förödmjukande, 
att jag verkligen icke kan med min röst bidraga till ett beslut, 
som skulle gifva verklighet åt denna tanke; och likväl, om Kam
maren biträder Stats-Utskottets skräfvel seförslag, har Kammaren, 
så vidt på densamma beror, gjort denna tanke till verklighet; ty 
att det sedermera må bero på Kongl. Haj:ts regering att gifva den 
verkställighet, är en omständighet som Kammaren härvid, enligt mitt 
förmenande, icke får tänka på. Vill Kammaren att fortfarande åtmin
stone det minsta möjliga skall göras för vårt lands försvar, må Kam
maren taga det på sitt ansvar och bevilja de medel, som dertill 
erfordras, samt utan påverkan öfverlemna åt Regeringen hvad den 
tilltror sig kunna göra. Jag för min del hyser verkligen icke en 
så låg tanke om de skrivelser, som utgå från Riksdagen, att jag 
vill inkasta sådana till Kongl. Maj:t endast och allenast såsom 
något, hvarpå Kongl. Maj:t må vara god och tänka, men som han 
alltför gerna kan afstå, om han vill. Att det är hans grundlags- 
enliga rätt att afstå en sålunda framstäld begäran, det vet jag; 
men jag deltager aldrig i beslut om skrifvelser, så framt jag icke 
är öfvertygad om rigtigheten af de grundsatser, som deri äro ut
talade, och då det således beror på Kongl. Maj:t att se till huru
vida dessa grundsatser må i detalj kunna genomföras.

Då jag från finansiel synpunkt måste anse det rigtigare att 
bifalla hvad Kongl. Maj:t i förevarande hänseende föreslagit, skall 
jag i främsta rummet rösta derför; men blir jag dertill icke i till
fälle, skall jag rösta för Herr Nordenfelts reservation, som åt
minstone befriar denna Kammare från ansvaret att hafva med
verkat till en åtgärd, som, om den skall vidtagas, bör helt och 
hållet bero på Kongl. Maj:ts opåverkade uppfattning.

Många ledamöter yttrade härtill bifall.
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Herr Ekman, Carl: Åtskillige åt' de talare, som yrkat, att 
den anslagsförhöjning, ^som Kongl. Maj:t begärt för beväringens 
vapenöfningar, icke måtte bifallas, hafva motsatt sig den skrif
velse, som Utskottet här föreslagit. Mig vill det synas, då man 
bör vara angelägen att icke uppgöra en statsreglering på pap
peret annorlunda än att man kan hysa förhoppning att den i verk
ligheten skall utfalla på det sätt, man beräknat, att denna skrif
velse är alldeles nödvändig. Efter min mening innehåller skrif- 
velsen just ett tillkännagifvande, att Riksdagen önskar, att sådana 
åtgärder måtte blifva vidtagna, hvarigenom icke någonting i af
seende på försvarets styrka väsentligen förloras. Då erfarenheten 
visat, att det till beväringens vapenöfningar förut lemnade anslag 
ofta måst öfverskridas, men Ståts-Utskottet under innevarande år 
blifvit berättigadt till det antagande, att ett annat förhållande nu 
skall inträda, under det man likväl icke för det år, hvarför vi nu 
reglera budgeten, kan ega visshet om, hurudana förhållandena då 
blifva, måste man ju, för att vara säker om att nå det mål, hvar
om jag nyss talade, eller att budgeten skall blifva så uppgjord, 
att den äfven i verkligheten går ihop, vidtaga sådana anordnin
gar, hvarigenom, i händelse omkostnaderna under det följande 
året blifva större, utgifterna kunna minskas, utan att derigenom 
i någon väsentlig mån försvaret försämras. Huru detta skall till
gå, derom har icke Utskottet tilltrott sig att yttra någon mening. 
För ruin del kan jag icke tro, att försvaret skulle något väsent
ligt lida, om eu eller annan dag af beväringens nu i lag före- 
skrifna öfningstid minskades. Men det finnes och ett annat sätt, 
hvarigenom minskning i utgifterna kan ernås, och det sättet är 
jag viss om, att åtminstone alla militärer skola understödja; det 
är genom en annan tillämpning än den, som nu följes, i afseende 
på approbationen af de beväringsskyldige. Det beror helt och 
hållet på tolkningen hos de personer, som det åligger att appro
bera ynglingarne, huru strängt det skall förfaras med deras anta
gande, och jag tror mig veta, att i ganska många fall, då tvekan upp
stått, huruvida en yngling skolat antagas eller icke, han blifvit 
antagen snarare än kasserad. Följden häraf har också blifvit 
den, såsom jag hört af åtskilliga fackmän, att flera beväringsyng- 
lingar öfvas, om hvilkas användbarhet vid försvaret man icke kan 
hysa några stora förhoppningar. 1 fäll det bestämdes, att en be- 
väringsyngling i de fall, då tvekan kan finnas, om han skall ap- 
proberas eller icke, snarare blir derifrån fritagen än approbera^, 
tror jag, att genom ett sådant förfaringssätt kostnaderna ovilkor
ligen skulle minskas utan att försvaret derigenom i någon mån 
skulle försämras; och jag hoppas hvarje fackman skall deri gifva 
mig rätt. Jag tror således, att den af Utskottet föreslagna skrif
velse ickejnnehåller något, som måste leda till försämring af vårt 
försvar. Åtminstone har icke jag i denna skrifvelse kunnat finna 
något sådant, och då skrifvelsen står i full öfverensstämmelse 
med den önskan, Utskottet ansett böra uttalas derom, att kostna
derna, så vidt möjligt, hållas inom det bestämda anslaget, på det 
att icke brist må uppkomma, tror jag att, för att denna önskan
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skall blifva uppfyld, det är alldeles nödvändigt, att den föreslagna 
skrifvelsen åtföljer beslutet om afslag å Kongl. Maj:ts proposition 
om tillökning i ifrågavarande anslag.

På dessa skäl anhåller jag om bifall till Utskottets förslag.

Friherre Barnekow: Jag både icke ämnat uppträda i denna 
fråga, men under diskussionen hafva bär blifvit fälda några ord, 
som jag icke kan underlåta att bemöta. Här bar yttrats, att ett 
bifall till Utskottets förslag vore liktydigt med ett förklarande, 
att man icke vidare ville göra något för landets försvar. Ja, det 
är sant, att denna tanke lätt kan uppstå, då vi så länge qvarstå 
på samma punkt i afseende på vårt försvar. Jag har icke länge 
varit med, men jag har dock ofta hört uttalas, att såsom vårt 
försvar nu är organiseradt, vi icke kunna tänka på att försvara 
oss; och just derför, att denna tanke blifvit uttalad, har man börjat 
tänka på, att på detta håll kunde man taga något. Vårt försvar 
är redan så dåligt, att om vi ock taga något derifrån, gör detta 
så litet till saken.

En talare yttrade, att, om beväringens öfningar skulle in
skränkas, ginge vi miste om öfvadt manskap för vårt försvar. 
Men jag anser för min del, att man ingalunda kan kalla vår be
väring för öfvadt manskap, ty kunde man det, tror jag icke att 
någon satte i fråga att minska dess öfning.

Samme talare yttrade, att vi icke kunde minska denna öfnings- 
tid, som redan nu är allt för kort. Ja, vore den så pass lång, 
att den kunde leda till något gagneligt resultat i afseende på 
vårt försvar, skulle helt visst ingen ifrågasätta att taga något 
ifrån detta anslag. Kunde vi en gång. ena oss om ett godt för
svar, tror jag icke, att någon skulle vilja röra detta anslag; men 
såsom förhållandet nu är, då den tanken är rådande, såväl inom 
som utom Kiksdagen, att, om beväringen öfvas 10 eller 15 dagar, 
detta ingenting betyder, då det i alla fall är otillräckligt, har jag 
under den nu rådande penningebristen ansett mig böra rösta för 
den föreslagna skrifvelsen. Dermed kan jag dock icke hafva sagt, 
att jag icke vill försvara mitt land, — endast att landet derigenom 
icke förlorar något i sitt försvar.

Grefve Sparre: Efter de uttalanden, som skett i denna Kam
mare vid behandlingen af förevarande punkt, är det en naturlig 
önskan för en ledamot af Utskottet, som deltagit i dess beslut, 
att uttala sin mening. Det är långt ifrån, att Utskottet, såsom 
eu talare i min närhet yttrade, glömt att det är ytterst på be
väringsinstitutionens utvidgning som en utveckling af vårt försvar 
måste ega rum. Jag är öfvertygad, att hvar och en af Utskottets 
ledamöter till fullo inser, att det är på denna grund vi måste 
bygga. Men inför de ekonomiska svårigheter, som nu förete sig. 
tror jag, att Utskottet, grundlagen likmätigt, måst fästa sig äfven 
vid en annan sida af saken. Det är onekligt, att vid olika till
fällen olika frågor framträda med olika styrka, och i detta ögon
blick tror jag icke, att någon vill jäfva den åsigt, att den ekonomi-
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ska frågan står främst, och vid sådant förhållande anser jag Ut- Beväring*’ 
skottet vid behandlingen af den Kongl. propositionen icke kunnat manskaPets 
undgå att fästa sig vid denna sida af saken. Då Utskottet der- tis)0' 
vid ansett sig icke kunna tillstyrka den begärda förhöjningen af 
detta anslag, trodde sig Utskottet äfven böra uttala sin åsigt om 
den väg, som borde följas, i händelse medlen icke blefve tillräck
liga; ty att biträda Herr Nordenfelts reservation och icke skrifva 
ett enda ord utan endast afslå den begärda förhöjningen i ansla
get anser jag icke vara rätt. Om, såsom en talare sade, det är 
Riksdagens skyldighet att tillse, att, när statsinkomsterna beräknas, 
dessa icke beräknas för högt, så tror jag att Riksdagen äfven har 
skyldighet att se till att förslagsanslagen icke beräknas för lågt, 
ty derigenom uppstår brist; och dessa anslag anser jag sannerligen 
icke vara för högt beräknade. Då för 1877 bristen på förslags
anslagen, sedan behållning på vissa dylika anslag afdragits, upp
gick till icke mindre än 4,725,000 kronor, har det förefallit mig 
riktigt, att Utskottet vid afstyrkande af den äskade förhöjningen 
äfven anvisat den väg, hvarpå det ansett det forna anslagsbeloppet 
kunna blifva till fyllest. Jag tror för resten icke, huru varm man än 
må vara för vårt försvar och dess utveckling, att några få, flera eller 
färre dagars öfning för vårt beväringsmanskap under ett enda år 
spelar så synnerligen stor roll. Det förefaller mig äfven, att, om 
denna min mening delas af Riksdagen, det är bättre, att Riksdagen 
då uttalar sin mening i frågan, än att den “sens phrases" lemnar den 
för sitt ändamål allt för ringa summa till Kong!. Maj:ts disposition.
Jag tycker om att öppet uttala hvad jag tänker.

Jag anhåller om bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Sedan jag sist yttrade mig, 
hvilket skedde straxt efter det några af Kammarens ledamöter 
varmt uttalat sig för beväringsinstitutionen och nödvändigheten af 
dess upprätthållande, hafva några andra talare uppträdt, och det 
kan efter deras yttranden svårligen förnekas, att den föreslagna 
skrifvelsen verkligen direkt åsyftar en nedsättning af beväringens 
öfningar. Jag tror det vara skäl att hafva saken klar. Under 
sådana förhållanden är ju gifvet, att denna skrifvelse är en ganska 
svår sak, ty den öfverlemnar åt Kongl. Maj:t att pröfva, om för
hållandena äro sådana, att beväringens vapenöfningar skola göras 
beroende deraf, huruvida några öre mer eller mindre skulle vid 
en upphandlingsauktion blifva det gällande priset, eller huruvida 
några beväringsynglingar mer eller mindre skulle vid mönstrin
garna blifva approberade. År detta meningen, kan jag naturligtvis 
icke annat än på det högsta önska att en sådan skrifvelse icke 
må aflåtas.

Herr Abelin: Det är icke längre sedan än i fjor, som det 
vid riksdagen föreslogs en förändring i vår nuvarande försvars
organisation, en förändring, som skolat öka anslagen under fjerde 
hufvudtiteln med åtskilliga millioner och åstadkomma ganska be
tydligt ökade kostnader för manskapets öfningar. Nu har visser- 
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ligen inträdt en ekonomisk förlägenhet, en förlägenhet, hvars vigt 
och våda jag är den förste att erkänna, men hvilken icke, att 
döma efter ett och annat uttalande, i allmänhet inses eller med- 
gifves af dem, från hvilkas sida nu företrädesvis nedsättning i 
anslag yrkas, och man är då genast färdig att ifrågasätta en för
kortning af den öfningstid för beväringen, man så.nyss ansett af 
högsta behof att öka, och en indragning eller nedsättning i det anslag, 
man vid förra Riksdagen var beredd att för all framtid så betydligt 
höja. Detta och mycket annat, som förekommit vid behandlingen af 
frågan om landets försvar, synes icke vittna om den lugna och allvar
liga pröfning, som vore att önska, då det gäller en angelägenhet, som 
har till mål att värna om våra dyrbaraste intressen. Den om
ständighet. att beväringens öfningar äro otillräckliga och otill
fredsställande, bevisar visst icke, att de derför icke böra utgöras. 
Sjelfva den omständigheten, att de utgöras, är till en början en 
erinran om förpligtelse!! att tjena fosterlandet, och hvarje års öf
ning, hvarje i sund rigtning vidtagen organisatorisk åtgärd min
skar alltid tidsutdrägten af en mobilisering, af hvars skyndsamhet 
ett krigsföretags framgång kan vara beroende.

Jag ogillar den ifrågasatta skrifvelsen. Jag ogillar förslaget 
om inskränkande af öfningsanslaget och ville derför helst yrka 
bifall till Kongl. Maj:ts proposition, men, om jag icke blir i till
fälle att rösta för densamma, vill jag förena mig i Herr Norden- 
felts reservation.

Herr Wallenberg: Jag hyser de allra allvarligaste önsk
ningar att minska utgifterna för 1880; men jag tycker mig hafva 
gjort hvad jag kunnat, om jag för min del icke bifaller den be
gärda tillökningen i ifrågavarande anslag utan att foga dervid 
en skrifvelse, som kan missuppfattas såsom om Riksdagen numera 
vore likgiltig för beväringens öfning. Och när man nu under så 
många riksdagar talat om de mest storartade organisationer af 
försvaret på den bredaste basis, förefaller mig detta väl mycket 
såsom ett återtåg, som jag icke vill vara med om, hvarför jag 
biträder Herr Nordenfelts reservation.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr 
Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall till 
den förevarande punkten, dels afslag derå och bifall till Kongl. 
Maj:ts ifrågavarande nådiga framställning, dels slutligen antagande 
af Herr Nordenfelts vid punkten fogade reservation; framstäldes 
propositioner på dessa yrkanden och besvarades, den första och 
sista med många ja och nej i blandning samt den mellersta med 
många nej och några ja; hvaruppå och efter det proposition på 
bifall till punkten förnyats samt med många så väl ja som nej 
besvarats, Herr Talmannen förklarade sig nu hafva funnit ja öf
vervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Lördagen den 1 Mars, f. m.
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Sedan Kammaren, uppå Herr Talmannens framställning, så- Bevaring^ 
■som kontraproposition vid voteringen antagit Herr Nordenfelts manskaPet< 
reservation, uppsattes, justerades och anslogs följande voterings-,’a^p“0^”“l?' 
proposition:

“Den, som bifaller 6:te punkten i Stats-Utskottets utlåtande 
N:o 10, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, bifaller Kammaren den af Herr Nordenfelt vid 
punkten fogade reservation.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja-53.
Nej—56.

7:de punkten, 

mom. a.

Herr Ekman, Carl: Under åberopande af hvad jag redan 
förut varit i tillfälle att uttala eller att det är angeläget att, der 
under en följd af år visat sig, att ett anslag blifvit öfverskridet, 
uppföra detta anslag så nära som möjligt till det belopp, som 
verkligen erfordras, så att sedermera icke må uppstå brist i den 
på papperet uppgjorda statsregleringen, anhåller jag, att Kam
maren behagade afstå hvad Utskottet i den nu föredragna punkten 
hemstält och i stället bifalla Kongl. Maj:ts proposition. Här är 
nemligen fråga om en utgift, som icke kan inskränkas, utan ovil
korligen måste uppgå till högre belopp, än hvartill den finnes i 
statsregleringen upptagen.

Förhöjning 
i anslaget 

till försvars
verket till 

lands.

Friherre Klinckowström: Jag kan icke dela den siste ta
larens åsigt i detta fall, utan tror, att Stats-Utskottet ganska 
rigtigt förfarit, då det, med fästadt afseende på tidsförhållandena, 
afslagit den begärda tillökningen i anslaget till Arméförvaltningens 
artilleri-departement. Jag finner detta vara så mycket riktigare, 
som statsräkenskaperna, såvidt de genom det allmänna trycket 
kommit till allmänhetens kännedom, på detta anslag utvisa högst 
betydliga reservationer; och ledsamt är, att dessa reservationers 
beskaffenhet under de två senaste åren icke blifvit af Riksdagen 
kända, af anledning, såsom bekant är, att statsräkenskaperna 
revideras alldeles för sent. Vi hafva icke tillgång till dessa räken
skaper senare än för år 1876, men jag har emellertid kunnat anteckna, 
att reservationerna på Arméförvaltningens departement, hvarunder
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Förhöjning 
i anslaget 

till försvars
verket till 

lands. 
(Forts.)

nu i fråga varande artilleriafdelning lyder, uppgått, år 1875 till 
något öfver 2,000,000 kronor, år 1876 till 2,784,000 kronor och år 
1877 till 2,992,000 kronor. Under så beskaffade omständigheter, 
med så stora reserverade medel och med afseende å de svårig
heter, Riksdagen ändock har att reglera riksstaten, finner jag det 
vara mycket välbetänkt af Stats-Utskottet att hafva afstyrkt 
Kongl. Maj:ts i fråga varande begäran och hemstält om anslagets 
uppförande för år 1880 till enahanda belopp, som i innevarande 
års riksstat. Jag får således anhålla, att Kammaren måtte bifalla 
hvad Stats-Utskottet föreslagit i det nu under diskussion varande 
momentet a af 7:de punkten i förevarande utlåtande.

Grefve Lagerberg: Om det förhölle sig på sätt den siste 
talaren uppgå!, skulle också jag för min del bifalla Stats-Utskottets 
ifrågavarande förslag; men så är icke händelsen, utan på hela 
detta stora anslag af öfver 2,000,000 kronor lärer icke finnas någon 
besparing. Utskottet har trott, att man inom ett så stort anslag 
som å 2,109,000 kronor skulle kunna hjelpa sig med att från en 
titel öfverföra medel till en annan och på så sätt vinna någon 
besparing, men någon sådan finnes icke nu, om ej till högst obe
tydligt belopp. Under sådana förhållanden är det väl emellertid 
med god ordning förenligt att i riksstaten uppföra anslaget till 
det belopp, som ungefärligen behöfves, helst samma anslag är till 
för vidmakthållande af det vigtiga artillerivapnet. Jag anhåller 
om bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Då så många af Stats-Utskot
tets ledamöter i denna fråga uppträdt såsom reservanter och ett 
par af dem här fört deras talan, hade jag trott, att jag, som redan 
så ofta besvärat Kammaren, icke nu skulle behöfva yttra mig; men 
då en Kammarens ledamot talat om reservationer å ifrågavarande 
anslag på öfver 2,000,000 kronor, — lika stora reservationer som 
hela anslaget — måste jag bestämdt uppträda deremot. Jag borde 
kunna taga för afgjordt, att Stats-Utskottet icke så lättsinnigt 
behandlat sitt uppdrag, att det icke före frågans afgörande för
säkrat sig om, huru vida reservationer till så betydligt belopp 
förefinnas, och allra helst, att reservanterne skulle förskaffat sig: 
kännedom om något, som, i händelse det varit sant, gjort deras 
reservationer öfverflödiga; men nu har jag mig till och med bekant,, 
att Stats-Utskottet från vederbörande infordrat och låtit sig före
läggas alla möjliga erforderliga upplysningar, och jag tror äfven 
att, om någon af statsrevisorerne skulle vilja göra sig besvär att 
här redogöra för saken, det skulle visa sig, att talarens uppgifter 
voro beroende på räkenskapsföringen, men icke grundade på facta.

Hvad nu dessa anslag beträffar, hade jag trott, att nödvän
digheten af deras höjande blifvit i statsrådsprotokollet till fullo- 
bevisad, och jag är öfvertygad, att, om reservanterne genom de 
handlingar, de skaffat sig, icke funnit denna nödvändighet ådaga
lagd den sparsamhetsanda, de i så många fall lagt i dagen vid 
denna hufvndtitel, skulle förmått dem att icke tillstyrka KongL
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Maj:ts förslag. Jag borde således icke behöfva säga mycket, men Förhöjning 
vill, medan jag nu bar ordet, fästa uppmärksamheten på, att, 
sedan Kong]. Maj:t i anslagen gjort betydliga reduktioner, ty lve^et 
oaktadt för artilleri-departementet begärdes och genom handlingar lands. 
styrktes, att, i anseende till befintligheten af betydliga brister, (Forts.) 
behöfdes en anslagsförhöjning af minst 59,000 kronor, har Kong!.
Maj:t efter noggran granskning och med iakttagande af alla möj
liga tänkbara besparingar vågat nedsätta denna siffra till 25,000 
kronor. Likaså begärdes förhöjning i fortifikationsdepartementets 
andel af detta anslag med 18,000 kronor, men Kongl. Maj:t har 
efter samma noggranna pröfning och genom att söka åstadkomma 
besparingar, der sådana varit möjliga, ansett behofvet kunna fyllas 
med och derför begärt endast 10,000 kronors förhöjning. Utskottet 
säger för öfrigt sjelf, att de delar af anslaget till försvarsverket 
till .(.lands i allmänhet, som belöpa på artilleri- och fortifikations- 
departementen äro otillräckliga. Dessa departements andelar af 
anslaget uppgå i rundt tal till 507,000 kronor för artillerideparte
mentet och 207,000 kronor för fortifikationsdepartementet. Återstår 
så, för beredande af besparingar, intendentsdepartementets andel, 
som, likaledes i rund summa, uppgår till 1,400,000 kronor. -Jag 
har i min portfölj ett i dessa dagar inkommet öfverslag, enligt 
hvithet de på intendentsdepartementets andel af detta anslag 
reserverade medlen skulle belöpa sig till omkring 4,000 kronor.

Herr Jöns Persson: Det är naturligt, att Ståts-Utskottets 
ordförande och de reservanter, som vid denna punkt finnas an
tecknade, känna ifrågavarande förhållanden väl och mycket bättre 
än jag kan göra; men mig synes, att Utskottet i sista afdelningen 
af sitt utlåtande vid punkten framlagt så giltiga skäl till bifall 
för hvad Utskottet der föreslagit, att det är anledning att biträda 
detta förslag. Jag hoppas derjemte och tror, att den sparsamhet, 
som förut i dag gjort sig gällande, icke skall så snart försvinna 
och vill derför inskränka mig till att yrka bifall till Utskottets 
hemställan.

Herr Ekman: Jag ber att få fästa Kammarens uppmärk
samhet derpå, att, äfven om det skulle finnas under åtskilliga 
anslagstitlar besparingar, som möjligen skulle kunna användas 
till fyllande af det behof, hvarom nu är fråga, finnes deremot på 
andra anslagstitlar motsvarande brist; och ställningen inom Stats
kontoret, som är statens hufvudkassa, är för närvarande sådan, att, 
dels på grund deraf att åtskilliga anslag, hvilka såsom förslags
anslag få öfverskridas, blifvit öfverskridna, dels ock emedan åt
skilliga af statens beräknade inkomster influtit till lägre belopp, 
än hvartill de af Riksdagen beräknats, Statskontoret varit nöd- 
sakadt att från Riksgäldskontor reqvirera kassaförstärkning på 
omkring 14,500,000 kronor. Kan det under sådana förhållanden 
vara rätt att för anslag, som man icke kan bestrida skola öfver
skridas, hänvisa på besparingar? Följden blifver ingen annan än 
den, att kassaförstärkningen från Riksgäldskontoret ökas med lika
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Förhöjning 
i omslaget 

till försvars- 
verket till 

lands. 
(Forts.)

stort belopp, som man tvekar att uppföra under den anslagstitel, 
der det behöfves. Jag fortsätter mitt yrkande om afslag å den 
föredragna punkten i Stats-Uskottets betänkande och bifall till 
Kongl. Maj:ts proposition.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Talmannen 
upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till det före
varande momentet dels ock afslag derå samt bifall till Kongl. 
Maj:ts ifrågavarande nådiga framställning, gjordes först proposition 
på bifall till momentet, hvarvid svarades många nej jemte några 
ja, och sedermera proposition på afslag derå samt bifall till Kongl. 
Maj:ts framställning, hvilken proposition besvarades med många 
ja jemte några nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

mom. b.

Herr Ekman, Carl: På de skäl, jag; hade tillfälle att anföra 
vid föregående mom. a. af nu ifrågavarande punkt i StatsUtskottets 
utlåtande, anhåller jag, att Kammaren, i öfverensstämmelse med 
sitt i afseende å sagda moment fattade beslut, afslår hvad Ut
skottet här hemstält och bifaller Kongl. Maj:ts proposition.

Friherre Klinckowström: I motsats mot den siste talaren 
kan jag icke annat än förorda det i mom. b. af förevarande punkt 
utaf Stats-Utskottet formulerade förslag. Den ifrågasatta tillök
ningen är icke stor, endast 10,000 kronor, men behofvet af den
samma är enligt statsrådsprotokollet föranledt dels af passevolan- 
sens upphörande vid de värfvade kavalleriregementena, dels af 
den ökade kostnaden för vattenförbrukningen vid Lifgardes-rege- 
mentena och Svea artilleriregemente, dels ock deraf att garnisonen 
på Karlsborg alltjemt ökats, samt att ännu en fästnings- och 
garnisonsort Oskar-Eredriks borg tillkommit. Under sådana för
hållanden synes mig att, genom kloka anordningar och besparin
gar, detta anslag delvis mycket väl skulle kunna minskas och, 
der så ej kan ske, behofvet fyllas från de allmänna besparingarne 
på fjerde hufvudtiteln, hvarest verkligen besparas icke obetydliga 
belopp. På denna grund hemställer jag till Kammaren om bifall 
till Utskottets förslag.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Jag ber att å nyo få fästa 
Kammarens uppmärksamhet på hvad jag redan sagt, nemligen att 
med anledning af de förhållanden, den siste talaren omnämnt, 
Kongl. Maj:t nedsatt den af vederbörande äskade förhöjning i 
fortifikationsdepartementets andel af anslaget för försvarsverket 
till lands i allmänhet från 18,000 kronor till 10,000 kronor. Hvad 
beträffar de af talaren vidrörda besparingarne på fjerde hufvud
titeln, torde framdeles blifva tillfälle att generelt göra reda för 
dem. Här torde sådant icke vara behöfligt.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad och Herr Talmannen,
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upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till momentet Förhöjning 
dels ock afslag derå samt bifall till Kongl. Majrts ifrågavarande * anslaget 
nådiga framställning, gjordes först proposition på bifall till mo-ve/jfttiii' 
mentet, hvarvid svarades många nej jemte några ja, och seder- landa. 
mera proposition på afslag derå samt bifall till Kongl. Maj:ts (Forts.) 
framställning, då svaren utföllo med många ja jemte några nej; 
och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

8:de punkten.

Herr Statsrådet Lagerstråle: Då, i afseende å hvad i första 
punkten af förevarande utlåtande behandlas, Kongl. Maj:ts propo
sition blifvit af Kammaren bifallen, men ännu qvarstår oafgjordt, 
om detta blifver Riksdagens beslut, får jag anhålla, att den nu 
föredragna punkten må blifva till Stats-Utskottet återremitterad 
för att derefter i vanlig ordning hit återkomma.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet återför 
visades.

9:de punkten. Ved och ljus
vid fästnings

Herr Ekman, Carl: Vid denna punkt nödgas jag, på deoöh9“™uons- 
skäl som vid föredragning af sjunde punkten blifvit af mig an
förda, anhålla, att Kammaren, med afslag å hvad Utskottet hem
stält, ville i stället bifalla Kongl. Haj:ts proposition.

Friherre Klinckowström: Visserligen är icke heller här 
fråga om något betydligt anslag, ty det belöper sig till endast 
20,008 kronor 50 öre, men detta anslag till ved och ljus vid fäst
nings- och garnisonsorter har från 1876 oupphörligt ökats, så att 
det, som år 1876 utgjorde 83,000 kronor, vid senaste statsregle
ring uppgick till 46,391 kronor 50 öre. Att nu åter på en gång 
öka det med 20,008 kronor 50 öre eller till 66,400 kronor tyckes 
mig icke vara mycket öfverensstämmande med den allmänna åsig- 
ten om den hushållning, som bör iakttagas vid den blifvande stats- 
regleringen. Jag tror, att, om man hushållar med detta anslag 
och gör sig någon vinn om att köpa billig ved och elda lagom 
varmt i kasernerna, anslaget skall förslå sådant det nu är. Om 
någon mindre brist uppstår, kan den ju ersättas af de allmänna 
besparingarne.

Jag får således vördsamt hemställa, att Kammaren ville bi
falla Utskottets förslag i denna punkt.

Herr Statsrådet Rosensvärd: Åter är jag uppkallad af ett
yttrande från Friherre Klinckowström; och för att den värde tala
ren må blifva öfvertygad om, att man samvetsgrant hushållar 
med förevarande anslag, vill jag bedja honom taga kännedom om 
åtskilliga uppgifter, som jag har, om hvad veden kostar, och til
lika bemärka, att man köpt stenkol, då detta stält sig billigare.
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Ved och ljus Jag tror mig hafva bort på detta sätt besvara anmärkningarna 
vidfästnings- för postande hushållning och yrkar nu endast bifall till Kongl.ochqarmsons- ^orter_ Maj:ts proposition.

(Forts.)
Sedan öfverläggningen förklarats slutad och Herr Talmannen 

upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till den före
varande punkten dels ock afslag derå samt bifall till Kongl. Maj:ts 
ifrågavarande nådiga framställning, gjordes först proposition på 
bifall till punkten, hvarvid svarades många nej jemte några ja, 
och sedermera proposition på afslag derå samt bifall till Kongl. 
Maj:ts framställning, då svaren utföllo med många ja jemte några 
nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

10:de punkten.

Herr Ekman, Carl: Äfven vid denna punkt anhåller jag
på af mig förut anförda skäl, att Kammaren ville afslå hvad Ut
skottet hemstält och bifalla Kongl. Maj:ts proposition.

Friherre Klinckowström: Jag får vördsamt hemställa, att 
Kammaren måtte bifalla hvad Stats-Utskottet, sannolikt på grund 
af sorgfällig pröfning, vid denna punkt föreslagit.

Efter härmed slutad öfverläggning, gjordes först proposition 
på bifall till punkten, hvarvid svarades många nej jemte några ja, 
och sedermera proposition på afslag derå samt bifall till Kongl. 
Maj:ts ifrågavarande nådiga framställning, då svaren utföllo med 
många ja jemte några nej; och förklarades ja nu hafva varit öf
vervägande.

ll:te punkten.

Friherre af Ugglas: Denna punkt kan naturligtvis icke för
anleda annan åtgärd än att läggas till kandlingarne; men jag har 
det oaktadt icke kunnat låta den gå oanmärkt förbi, då den inne
fattar en nyhet mot hvad alltid hittills varit brukligt och äfven 
i afseende å andra, redan nu från Stats-Utskottet inkomna huf- 
vudtitlar blifvit vid denna riksdag af Utskottet iakttaget. Utskot
tet har nemligen här anmält, att rörande alla de ordinarie anslag 
på hufvudtiteln, hvarom i förevarande betänkande ej blifvit ta- 
ladt, Utskottet framdeles komme att afgifva yttrande. Således är 
i sjelfva verket den största delen af fjerde hufvudtiteln oafgjord. 
Titeln på Utskottets nu under handläggning varande betänkande 
är emellertid: “Utlåtande angående regleringen af utgifterna un
der riksstatens fjerde hufvudtitel“. De ordinarie utgifterna på 
denna hufvudtitel vid förra staten utgjorde omkring 17,000,000 
kronor och summan af sådana, på ordinarie stat uppförda utgifter, 
hvarom Kammaren i dag beslutat, belöpa sig till ungefär 246,000 
kronor, hvaraf 200,000 kronor äro anslagna till marinregementet 
och 46,000 kronor, utgörande anslaget för artilleri- och ingeniör-
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högskolan, blifvit från ett anslag till ett annat öfverflyttade. Öf- 
riga nu afgjorda anslag på fjerde hufvudtitelns ordinarie statäro 
fullkomligt nya sådana, som vid denna riksdag blifvit af Kongl. 
Maj:t begärda. I sjelfva verket hafva vi således genomgått fjerde 
hufvudtitelns ordinarie del och hafva ändock utgifter derå oaf- 
gjorda till omkring 17,000,000 kronor. Detta är, efter hvad mig 
synes, icke med god ordning öfverensstämmande, utan bör, när en 
hufvudtitel förelägges Riksdagen, hela hufvudtiteln inkomma och 
icke största delen deraf förklaras vara beroende på framtida an
mälan. Jag har icke något yrkande, men jag har icke—jag upp
repar det — kunnat underlåta att fästa mig vid denna sak såsom 
eu nyhet, den der hittils aldrig förekommit och icke heller är syn
lig i de öfriga hufvudtitlar, rörande hvilka Stats-Utskottets be- 
tänkanden redan blifvit utdelade.

Herr Ekman, Carl: Jag kan med den föregående talaren 
instämma deri, att det är önskligt, att i allmänhet Stats-Utskottet 
kan på en gång föreslå Riksdagen till afgörande alla de frågor, 
som höra. till en och samma hufvudtitel. Att så nu icke skett 
härleder sig — såsom förmodligen hvar och en af Kammarens le
damöter, som genomläst betänkandet, kunnat finna —, deraf, att 
Utskottet ansett sig icke böra uppehålla afiemnandet till Riksda
gen af den vida större delen af hufvudtiteln derför, att Utskottet 
icke ännu kunnat enas om den framställning, som skall göras i 
afseende på anslaget till indelta arméns och Vermlands fältjägare- 
corps’ vapenöfningar, hvarom talas i 13 punkten af betänkandet. 
Denna 11 punkt utgör ett svar på den framställning, Kongl. Maj:t 
i sin nådiga proposition gjort derom, att alla öfriga ordinarie an
slag, rörande hvilka förändringar icke blifvit i propositionen före
slagna, måtte fortfarande upptagas till de belopp, hvartill de förut 
varit uppförda, allenast med en liten jemkning på sätt alltid sker 
för att erhålla en jemn slutsumma. Detta Utskottets genom 11 
punkten afgifna svar innefattar, att Utskottet ännu icke kan yttra 
sig om alla dessa öfriga ordinarie anslag, emedan frågan om det 
ordinarie anslag, hvarom talas i 13 punkten icke blifvit afgjord. 
Utskottet hade önskat kunna för Riksdagen framlägga hufvudti
teln i fullständigt skick, men Utskottet har tillika trott det mera 
öfverensstämma med Kamrarnes önskningar att nu få afgöra alla 
öfriga punkter än att hela hufvudtiteln skulle q v arhål lits i Ut
skottet till dess äfven den 13 punkten blifvit der afgjord.

Dörr än jag nu slutar mitt anförande, anser jag mig böra 
inför Kammaren försäkra, att i hvad Utskottet yttrat i 11 punk
ten icke ligger annan mening än att, då ordinarie anslaget till 
indelta arméns och Vermlands fältjägarecorps' vapenöfningar icke 
nu kunnat pröfvas, Utskottet icke heller kunnat besvara den punkt 
af Kongl. Maj:ts proposition, med föreslagen förändring hvaruti 
afses jemnande af de ordinarie anslagens slutsumma.

Friherre af Ugglas: Jag kan icke finna mig rigtigt tillfreds-
stäld med den förklaring, som nu af ordföranden i Stats-Utskottet 
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afgifvits. Han bar upplyst, att man icke kunnat lemna svar 
rörande andra ordinarie anslag derför, att ett ordinarie anslag 
ännu är på Utskottets pröfning beroende. För min del finner jag 
det ganska naturligt, att Utskottet, på sätt som skett i 13 punk
ten, brutit ut anslaget till arméns vapenöfningar och förbehållit 
sig att deröfver framdeles få afgifva yttrande; men detta anslag 
uppgår endast till omkring 1,300,000 kronor och då återstår ordi
narie anslag på omkring 16,000,000, rörande hvilka, alldeles obe
roende af det enda anslaget, svar kunnat lemnas vid detta tillfälle.

Jag kan icke neka, att jag tycker det vara oegentligt, att, då 
en hufvudtitel framlägges till Riksdagens pröfning, dess ledamö
ter icke få tillfälle att se hvad som är Stats-Utskottets mening 
annat än i afseende å den obetydligaste delen af hufvudtiteln. 
Ingen öfversigt af det hela erhålles på sådant sätt; och det vore 
önskligt om för framtiden ett sådant tillvägagående kunde und
vikas.

Grefve af Ugglas: Jag vill erkänna, att den anmärkning, 
som af närmast föregående talare blifvit framstäld, till en viss 
grad är befogad. Jag får då taga felet på mig, enär jag var ord
förande på den afdelning i Utskottet, som behandlade denna fråga. 
Saken förhåller sig så, att vi inom afdelningen öfverenskommo om 
ett yttrande i 13:de punkten och i den ll:te punkten upptogo den 
afslutade frågan om förut ej behandlade ordinarie anslag, hvilka 
lemnades utan annan anmärkning än den, som afsåg jemnandet af 
anslagens slutsumma. Då sedan frågan om indelta arméns och 
Vermlands fältjägarecorps’ vapenöfningar från Stats-Utskottet 
återremitterades till afdelningen, måste naturligtvis den ll:te punk
ten omskrifvas; och jag medgifver, att det varit rättare och rig- 
tigare om dervid i denna punkt tydligt uttalats, att skälen till 
Utskottets yttrande i punkten uteslutande rörde frågan om det 
anslag, med hvars afgörande tills vidare skulle anstå. Jag med
gifver detta, men får på samma gång, såsom Stats-Utskottets ord
förande redan gjort, nämna, att inom Utskottet icke varit fråga 
om förändring af något annat ordinarie anslag än det, som blif
vit omnämndt i betänkandets 13:de punkt.

Herr Montgomery Cederhielm: Det är för mig oförklar
ligt och måste bero på ett förbiseende vid justeringen af Ut
skottets betänkande, att denna punkt erhållit sådan lydelse som 
nu är fallet. Jag har i min hand det tryckta betänkande, som 
utdelades i Utskottet, då frågan der förekom till behandling, och 
der lyder ifrågavarande punkt: “Med afseende å öfriga under
denna hufvudtitel förkekommande ordinarie anslag, deri förändring 
icke ifrågakommit, hemställer Utskottet, att dessa anslag må, med 
Riksdagen dock förbehållen rätt att beträffande det i punkten, 13 
här nedan omförmälda ordinarie anslag besluta, uppföras till ena
handa belopp, som i nu gällande riksstat äro upptagna, endast 
med den jemkning i anslaget till “skrifmaterialier och expenser, 
ved m. m. för Landtförsvars-departementets kansliexpedition“,
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som för jemnande af hufvudtitelns slutsumma kan finnas erfor- 
derligK.

Punkten blef emellertid återremitterad i sammanhang med 
den 13:de punkten, men emedan det aldrig föll mig in, att den
samma behöfde omskrifvas, kom jag icke att observera den för
ändrade ordalydelsen.

Jag tror att Friherre af Ugglas anmärkning är rigtig och att 
Utskottets förevarande hemställan bort vara sådan, som han ve
lat hafva den, men jag förutsätter derjemte, att någon skada icke 
kommer att ske af att antaga punkten i dess nuvarande form.

Öfverläggningen förklarades slutad och punkten lades till 
handlingarne.

Extra anslag 
för Arméfor- 

saltning en.

Herr Jons. Persson: Jag kan icke minnas, huruvida den 
fråga om beviljande af dyrtidstillägg, som i förevarande punkt 
framställe?, förekommer på många ställen i de andra bufvudtit- 
larne. År så icke förhållandet, utan är detta stället det enda, 
vore det ganska svårt att här uppträda med yrkande om afslag 
å Utskottets hemställan, men jag tror att dyrtidstillägg nu är 
ifrågasatt äfven för andra än Arméförvaltningens personal.

Dyrtidstillägg hafva beviljats å många tider, då sådant varit 
fullkomligt rigtigt; men då, såsom i allmänhet varit förhållandet, 
under dessa goda tider löneregleringar försiggått, har man glömt 
att föreskrifva, att i godtköpstider embets- eller tjenstemännen 
skulle vara skyldige att tåla ett godtköpsafdrag å lönen af 20 
procent eller så, ehuru ett sådant stadgande kunde hafva lika 
goda skäl för sig, som att i goda tider bevilja dyrtidstillägg.
Detta är emellertid en fråga, som icke nu kan komma under pröf
ning, men eget förefaller mig, att vi under närvarande förhållan
den skola bevilja dyrtidstillägg. Den enda giltiga grunden för 
en sådan åtgärd skulle då vara, att, der embets- och tjensteman, 
som förut fått dyrtidstillägg, i annat fall nu skulle beröfvas en 
fördel, som de förut innehaft.

Jag ser här i Utskottets betänkande några reservationer ut
satta vid den 13:de punkten, som jag förmodar egentligen höra 
till den _12:te. Några reservanter vilja gifva dyrtidstillägg endast 
åt de tjensteman,_ hvilkas aflöning icke uppgå till 3,000 kronor, 
och en vill icke gifva något dyrtidstillägg alls. Jag vill icke här 
göra något yrkande eller framkalla en votering, utan endast ut
tala _ min åsigt, att det är en origtig princip att just nu bevilja 
dyrtidstillägg. Jag tror icke, att de tjensteman, som skulle gå 
miste om ett sådant tillägg, derigenom skulle lida någon orätt, 
ty de hafva antagit tjensterna med de löner, som då voro; men 
orätt måste det vara, att handla efter en princip, enligt hvilken

Lördagen den 1 Mars, f. in. 43

12:te punkten, 
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Extra anslag den ena delen af nationen skall åtnjuta stora fördelar medan den
för Arméför- an(]ra lider.
^FortsT' Då, efter hvad jag vill minnas, öfver 40,000,000 kronor om 

året åtgå till aflöning af statstjenare af alla slag, tror jag det 
vore godt, om Riksdagen hade i sin makt att, när dåliga konjunk
turer inträffa, bestämma om ett sådant godtköpsafdrag som. det, 
hvarom jag nyss talat. Det är något som för framtiden förtjenar 
att tänkas på.

Äfven i andra än nu under behandling varande förhållanden 
synes mig en origtig princip göra sig gällande. Det är en oljmka, 
att jernvägstrafiken icke bär sig, men det är också en olycka, att 
man för varutransport skall behöfva betala lika stor frakt, då man 
i betalning för varorna endast bekommer 50 procent af hvad förut 
erhållits.

Jag framställer intet yrkande, men har ansett den nu före
dragna punkten icke böra alldeles obemärkt förbigås.

Herr Tornerhjelm: Den föregående talaren stödde sin åsigt 
om olämpligheten af att bevilja det här föreslagna dyrtidstillägget 
på principer; men det är äfven en princip, som bör följas, att 
vara rättvis mot statens tjenstemän. Då nu alla embets- och 
tjensteman, hvilkas löner tillförene blifvit reglerade, erhållit förut
varande dyrtidstillägg såsom tillskott på lönen, vore obilligt att 
beröfva de öfrige nu ifrågavarande förmån. Desse öfrige utgöras, 
såsom jag tror, allenast af personalen i Arméförvaltningen och 
Förvaltningen af nationalmuseum och hela den summa, hvarom 
sålunda fråga är, uppgår allenast till 60—70,000 kronor. Minst 
bör Första Kammaren göra sig skyldig till en sådan orättvisa, 
som att fråntaga tjenstemän ett väl behöflig! dyrtidstillägg, som 
de en gång fått.

Mycket torde icke behöfva ordas om rättvisan, billigheten och 
klokheten af att bifalla Utskottets hemställan. Det är visserli
gen nödvändigt att hushålla på statsbudgeten, men icke bör man 
derför sila mygg och svälja kameler, eller begå orättvisa mot 
enskilda individer.

Jag yrkar bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet bifölls.

mom. b och c.

Biföllos.

13:de punkten.

Lades till handlingarne.

Hide punkten.

Grefve af Ugglas: I det jag yrkar afslag på hvad Utskot-
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tet här föreslagit och bifall till Kongl. Majrts proposition, anhål
ler jag att med några ord få påminna om, huru den fråga, som 
nu är före, från början gestaltat sig. År 1872 upprättades detta 
disciplinbompani på 150 man, men dess nummerstyrka utgjorde 
då icke mer än 130 man med en befälsstyrka af 1 kompanichef, 
3 subalternoffieerare samt en underofficer, 1 korpral och 1 vice 
korpral för hvarje fullt antal af 25 man. År 1874 uppgjordes 
stat för kompaniet, men redan inom kort tid derefter steg man- 
skapsstyrkan vid kompaniet så, att Kongl. Maj:t år 1875 fick med
gifva att befälet ökades med en och år 1876 med ytterligare en un
derofficer, hvarjemte Kongl. Maj:t sistnämnde år medgaf kompani
chefen rätt att för hvarje fullt antal af 25 man, som kompaniet 
komme att utgöra utöfver de vid statens upprättande beräknade 
150, antaga en korpral och en vice korpral. Emellertid steg an
talet manskap ytterligare så, att styrkan i slutet af år 1876" upp
gick till 288 man, och till följd deraf ingick Fortifikations-de- 
partementet till Kongl. Maj:t med förslag och Kongl. Maj: t aflat 
till .Riksdagen proposition om att öka antalet befäl från det nyss
nämnda till 5 subalternoffieerare, 12 underofficerare, 12 korpra
ler och 12 vice korpraler. Derjemte och på grund af underdånig 
anmälan, att det vore svårt få befäl vid kompaniet, emedan tjänst
göringen der icke vore behaglig och lönerna små, framlade Éongl. 
Maj:t förslag till denna svårighets afhjelpande; och Riksdagen 
beslöt, först och främst, att det antal befäl, Kongl. Maj:t föresla
git,_ skulle, tillsättas, och vidare att detta befäl skulle erhålla af
löning i likhet med befälet vid värfvade regementen. Beslutet 
fattades år 1877 och den tillökning i disciplinkompaniets stat, som 
deraf uppstod, utgjordes af nu ifrågavarande belopp 9,709 kro
nor. Nu har visserligen sedan denna tid manskapsstyrkan, såsom 
Utskottet åberopat, minskats och, för tillfället åtminstone, nedgått 
till 250 man; men till att deraf taga sig anledning att göra den 
nedsättning i staten, som af Utskottet föreslagits, finnes — såsom 
herrarne lätt Vunnen inse — föga skäl. Droge vi nu in detta an
slag, skulle icke allenast antalet befäl minskas till hvad det var 
under tiden från 1874 till 1877, hvilket befäl just måste ökas för 
att uppehålla ordningen, utan vi skulle äfven stryka ut hela den 
löneförhöjning, befälet erhållit. Om Utskottets förslag vore 
uPP&jordt efter förhållandena, sådana de äro i närvarande stund, 
och således med afseende å manskapsstyrkans minskning med 50 
man till 250 man, hemstäldes, att efter samma plan, som följdes 
vid den första, fördelningen, då en underofficer, en korpral och en 
vice korpral tillsattes för hvar 25:te man, befälet nu skulle minskas 
med 2 underofficerare, 2 korpraler och 2 vice korpraler, hade 
Utskottet för sin åtgärd haft något skäl. Då emellertid desse 
underofficerare icke åtnjuta mer än 612 kronor hvar samt en kor
pral erhåller 36 kronor om året och en vice korpral 18 kronor, 
hade pa detta sätt besparats allenast 1,332 kronor; och i möjlig
heten af en sådan besparing synes mig icke ligga tillräckligt 
skäl att nu göra reduktioner i den stat, som faststäldes år 1877, 
och detta för en minskning i manskapet, som väl eger rum i när- 
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varande stund, men för hvars fortvaro man icke har någon ga
ranti. Jag ber herrarne besinna, att det icke går an att indraga 
detta anslag, då genom befälets deraf förorsakade minskning kom
paniet skulle desorganiseras och det för öfrigt vore högst oegent
ligt att nu borttaga en löneförhöjning, som man år 1877 fann nöd
vändig. Jag anhåller om afslag å Utskottets hemställan och bi
fall till Kongl. Maj:ts proposition.

Efter härmed slutad öfverläggning gjordes först proposition 
på bifall till punkten, hvarvid svarades Nej; samt sedermera pro
position på afslag derå och bifall till Kongl. Maj:ts ifrågavarande 
nådiga framställning, hvilken proposition med Ja besvarades.

Den vidare föredragningen af utlåtandet uppskjöts och Kam
maren åtskildes kl. B e. m.

In fidem 
O. Brakel.
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